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Do końca maja 
obowiązuje umo-
wa miasta Wałcz, 
z operatorem od-
powiedzialnym za 
zagospodarowanie 
odpadów.
Nowy przetarg został 
już rozstrzygnięty. 

Do przetargu przystąpiła tyl-
ko jedna firma. Opłata pozo-
staje na tym samym pozio-
mie. Nie oznacza to jednak, 
że nie wzrosną koszty dla 
miasta – zmienią się o 14%.
Samorządowcy mają jednak 
od niedawna taką możliwość, 
że mogą zabezpieczyć środki 
w budżecie lokalnym. Ozna-
cza to nic innego jak zapłace-
nie za śmieci z innej kiesze-
ni społeczeństwa. Środki nie 
będą ściągane bezpośrednio 
od mieszkańców, ale dopła-
cone zostaną z miejskiego 
skarbca kosztem choćby in-
westycji.

Obecnie stawka za jedną 
osobę wynosi w Wałczu 35 
złotych. Nie jest ona niska, 
jednak i tak plasuje miasto 
w górnej tabeli miejscowości, 
gdzie gospodarka odpadami 
jest droga.
Maksymalna stawka podatku 
śmieciowego, to 45zł od oso-
by.

Podwyżki cen za 
śmieci nie będzie. 

Ale i tak wałczanie zapłacą 
je ...w podatkach.

720 – lecie  Miasta Wałcz
23 kwietnia 1303 
Ulrich Schoning i 
Rudolf Liebenthal 
otrzymali od margra-
biów brandenbur-
skich: Ottona, Konra-
da, Jana i Waldemara 
przywilej na założe-
nie miasta Arnskrone 
koło jeziora Wolcen. 
Prócz praw miejskich 
Wałcz został także 
uposażony w 208 
łanów ziemi ornej, 
łąki oraz dwa jeziora 
z wyspami i półwys-
pem, a także na 16 
lat został zwolniony 
z podatków. 

Jak wygląda Wałcz po 720 
latach , każdy widzi. Jedni się 
cieszą, a inni smucą. Jednak 
warto skorzystać z atrak-
cji przygotowanych przez 
mieszkańców dla mieszkań-
ców.

..dok. na stronie 8

Las pamięci Jana Pawła II, zasadzony
osiągnęły wiek rębności i nie 
pochłaniają już tyle dwutlen-
ku węgla. 

sny.
Nowy las ma powierzchnie 
niemal 1ha. Powstał po wy-
cięciu starych drzew, które 

Las pamięci Jana 
Pawła II powstał w 
Nadleśnictwie Wałcz. 
Wszystko oczywiście 
w ramach ogólnopol-
skiej akcji sadzenia 
lasów pod nazwą 
“Łączą nas drzewa”.

W poniedziałek odbyło się 
spotkanie samorządow-
ców, policjantów, strażaków, 
żołnierzy oraz młodzieży. 
Wszystko po to, aby posadzić 
prawie 8 tysięcy drzewek so-
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Owoce 
wschodu

Nadeszła 
Wiosna

Wspaniała wiadomość 
rozgrzmiała w radio, 
gdzie redaktor wspomi-
nał w głównym wydaniu 
„news” o spadającej in-
flacji. Uff... nareszcie, 
jednak to co można usły-
szeć jakoś nie za bardzo 

dopasowało się do rzeczywi-
stości i chyba czasami lepiej 
nie wychodzić z domu, bo 
człowiek niepotrzebnie pie-
niądze wydaje. W dyskoncie 
powinno być najtaniej, ale...  
jak się okazuje nie do końca 
jest to prawda, bo teraz jed-
nym z głównych sportów kon-
sumenckich jest bieganie po 
sklepach i szukanie przecen, 
najlepszych cen, bo te zmie-
niają się jak liczby na loterii. 
Dlatego zdarzyć się może, 
że w sklepiku osiedlowym 
jest taniej, bo mają jeszcze 
zakupy z tańszej dostawy. 
Marchewka po 6,99? O kur-
cze, przecież ten towar w ze-
szłym roku kosztował zaled-
wie 1,99, a cebula zwiększyła 
swoją wartość w stosunku do 
zeszłego roku o ponad 100%. 
No ok, usprawiedliwiamy 
podwyżkę cebuli, bo cebula 
nazywana owocem wscho-
du, dlatego że  była kiedyś 

najtańsza, to dziś przerasta 
cenę pomarańczy, których u 
nas się nie hoduje zbyt wiele 
(czyli nic). Natychmiast nale-
żałoby rozpocząć dedukcję, 
co jest przyczyną takich pod-
wyżek warzyw w sumie ty-
powo polskich, których spo-
żywanie powinno być wręcz 
patriotycznym obowiązkiem? 
Zaraz, zaraz, skoro kilkana-
ście miesięcy temu wpro-
wadzono embargo na gaz 
i węgiel ,i ceny wzrosły, to 
oznacza, że tak samo się sta-
ło i tym razem. Czyli cebula 
na pewno była importowana 
z Rosji, stąd taka wygórowa-
na cena. Czy my w Polsce 
już nic nie produkujemy?  No 
ale marchewka, nie jedzie z 
Rosji, bo  niby holenderska. 
Tłumaczę zatem, że to to-
war zbyt wysokiej jakości, to 
znaczy ma więcej chemii w 
sobie niż zwykła Polska „ro-
baczana”, a chemia przecież  

kosztuje. Zagadki zatem są 
rozwiązane. Pozostaje jedyna 
szansa w ukraińskim zbożu, 
że nadmiar tego produktu w 
Polsce spowoduje spadek cen 
pieczywa, ciasteczek, pasz 
itp. Bo przecież tak działać 
powinno prawo popytu i po-
daży prawda? Przecież zgod-
nie z raportami światowymi, 
ceny żywności na całym nie-
mal świecie tanieją w stosun-
ku do roku 2021 i 2022, ale 
nie w Polsce. Dlaczego? Bo 
jesteśmy „wyjątkowi” i tym 
powinniśmy się karmić. Nasz 
GUS podał za to  informację, 
że cena żywności rok do roku 
wzrosła w marcu 2023 roku 
najmocniej od 27 lat. Tylko w 
1996 roku był taki skok ceny. 
Niestety od dawna jesteśmy 
przyzwyczajeni do podwy-
żek i ciągłych zmian oraz 
przerzucaniu winy na czyn-
niki zewnętrzne. Oczywiście 
podwyżki cen cebuli to wina 

Putina, bo embargo. W tym 
całym szaleństwie i treno-
waniu znieczulicy pomogły 
wydarzenia, chyba celowo 
wyciągane na światło dzien-
ne. Pomógł w tym COVID i 
wojna, która znieczula nas 
całkowicie i wciąż tkwimy 
w terapii szokowej, która 
nie wiadomo do czego ma 
doprowadzić. W latach 70-
tych poprzedniego wieku, 
w Szczecinie ludzie wyszli 
na ulicę, gdy ceny mięsa 
podrożały o 30 procent. Zgi-
nęli na ulicy ludzie, których 
dziś uważa się za bohate-
rów. Dziś nikt na ulicę nie 
wyjdzie z powodu podwyżek 
cen, bo to jest już normal-
ne. Dziś już nikt nie zosta-
nie bohaterem, walczącym 
za godność zwykłego kon-
sumenta … bo po co?

Piotr Kurzyna

„ Wiosna w kwietniu zbudzi-
ła się z rana, Wyszła wpraw-
dzie troszeczkę zaspana, 
Lecz zajrzała we wszystkie 
zakątki: - Zaczynamy wio-
senne porządki. Skoczył 
wietrzyk zamaszyście, Po-
odkurzał mchy i liście. Z 
bocznych dróżek, z polnych 
ścieżek Powymiatał brudny 
śnieżek. Krasnoludki wiadra 
niosą, Myją ziemię ranną 
rosą.”
Na przyjście tej pogodowej, 
klimatycznej  nie mamy 

wpływu…nie pomogą żadne 
zaklęcia czy modlitwy. Trze-
ba czekać i już…
Ale na wiosnę w naszych 
głowach, w naszym sercu i 
życiu i owszem. To my a nie 
nikt inny musimy powymia-
tać, powyprzątać 
brudy których narobiliśmy, 
posprzątać bałagan któ-
ry powstał choć wydawało 
nam się, że sprzątamy na 
bieżąco, oczyścić stęchłe 
powietrze które jakoś tak 
się wokół nas wytworzyło. 
Tłumaczymy się…trudy ży-
cia nas zajęły, praca, dom, 
dzieci, rodzice, obowiązki od 
rana do nocy. Pokoje trze-
ba odmalować, bo goście 
przyjadą, samochód i rower 
naprawić   bo nie zabezpie-
czyliśmy ich przed zimą, 
chwasty z ogrodu  usunąć 
bo lada moment słoneczko 
przygrzeje i będzie brzydko. 
Mamy wiec cała listę rzeczy 
do zrobienia! 
A co z naszą ojczyzną ? Co 
z naszym wspólnym do-
mem ? Czy mamy je na li-
ście obowiązków? Czy za-
uważamy co dzieje się z 
naszym wspólnym lasem, 
czy widzimy, że jest go co-

raz mniej bo ktoś rznie go 
na potęgę i choć to nasze 
wspólne dobro tylko on na 
tym się bogaci? Czy zauwa-
żyliśmy, że ktoś każe nam 
wierzyć w jednego Boga, a 
przecież ludzie od zarania 
dziejów wymyślili ich tysią-
ce. Czy zorientowaliśmy się, 
że ktoś nawet złe  tradycje 
wciska nam na siłę a to co 
nowe, postępowe nazywa 
złem? Czy protestujemy gdy 
widzimy niegodziwosci wo-
kół nas? 
8-letni skatowany chłopiec 
walczy o życie …a my tego 
katowania, bicia za ścianą 
u sąsiadów  nie zauważyli-
śmy, nie usłyszeliśmy ! 
A może nie chcieliśmy do-
nosić…a czasem donosić 
trzeba i to pilnie bo obojęt-
ność też zabija ! A gdy czy-
tamy, że odebrał sobie ży-
cie kolejny młody człowiek 
bo zaszczuto go w szkole, 
czy nasze  serce drga, czy 
nas to obchodzi ? Czy zasta-
nawiamy się dlaczego tak 
dużo tych śmierci, czy nasze 
państwo robi coś aby to po-
wstrzymać czy wręcz prze-
ciwnie swoją polityką robi 

ludziom z życia koszmar. 
Kilka  dni temu w Domu Po-
mocy Społecznej w Szcze-
cinie pensjonariusz zmarł z 
wygłodzenia ! Dziennikarz 
ustalił, że jedna pracująca 
tam opiekunka musi zadbać 
o 60 osób ! Czy gdyby nam 
przyszło tam  pracować dali-
byśmy radę ? Czy chcieliby-
śmy tam pracować za tyle 
ile tam płacą ? Od ponad 
dwóch lat w tzw. sejmowej 
zamrażarce leży projekt 
mojej ustawy zwiększającej 
żenujące wynagrodzenia 
opiekunów pracujących w 
domach opieki ! Od ponad 
dwóch lat mąż marszałkini 
Sejmu leży na oddziale in-
tensywnej terapii…a śred-
nia przebywania chorego 
na takim oddziale w polskim 
szpitalu to 10 dni ! Czy ta 
władza przypadkiem nie za-
tęchła, nie skarlała, nie zde-
generowała się zbyt mocno? 
Czy tej wiosny, czy tego 
roku porządku jakie musimy 
zrobić w naszym wspólnym 
domu, w kraju i w naszej oj-
czyźnie nie muszą być więk-
sze, staranniejsze, general-

ne i radykalne ? 
Chyba musimy, na pewno 
musimy ! 
Nie prześpijmy wiec mo-
mentu kiedy przyjdzie czas, 
kiedy trzeba będzie pójść na 
wybory. Angażujmy się, nie 
tylko w to, co dotyczy na-
szych 4 kątów, dbajmy o to 
co wspólne, bądźmy uważni 
na zło, walczmy także o do-
bro innych bo ni z tego ni z 
owego, my zostaniemy tymi 
INNYMl! Tymi których wła-
dza wyklucza, wyszydza, 
niszczy a nawet zabija. 
Wiosna w przyrodzie przyj-
dzie sama, kwiatki i drzewa 
zakwitną ale nasz kraj jeśli 
w nim naprawdę starannie 
nie posprzątamy zwiędnie 
i zmarnieje a my wraz nim. 
Krasnoludki istnieją tylko w 
bajkach…nic za nas nie zro-
bią ! 

Małgorzata  Prokop-Paczkowska 
Posłanka na Sejm RP

Policjanci z Komendy Po-
wiatowej Policji w Wał-
czu zatrzymali 34-let-
niego mężczyznę, który 
posiadał przy sobie środ-
ki psychotropowe w po-
staci amfetaminy. Za po-
siadanie narkotyków 34 
latek trafił na 3 miesią-
ce do aresztu. Grozi mu 
kara do 3 lat pozbawie-
nia wolności.

Funkcjonariusze w godzinach 
popołudniowych na terenie 
miasta zatrzymali do rutyno-
wej kontroli drogowej kieru-
jącego pojazdem osobowym. 
W ramach kontroli sprawdzili 
tożsamość mężczyzny oraz 
wymagane dokumenty. Z 
uwagi na jego nerwowe za-
chowanie policjanci sparw-
dzili zarówno pojazd jak i 
kierującego. W trakcie wyko-
nywania tych czynności poli-

cjanci znaleźli u mężczyzny w 
kieszeni spodni narkotyki.

Mężczyzna wbrew przepisom 
ustawy o przeciwdziałaniu 
narkomanii posiadał przy so-
bie amfetaminę w ilości pra-
wie 104 gramów. Mieszkaniec 
gminy Wałcz został zatrzyma-
ny. Sędzi Sądu Rejonowego 
w Wałczu postanowił wobec 
34-latka zastosować środek 
zapobiegawczy w postaci 
tymczasowego aresztowania 
na okres 3 miesięcy.

Za posiadanie narkotyków 
grozi mu kara do 3 lat pozba-
wienia wolności.

Za posiadanie, 
może siedzieć
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24 kwietnia w Starostwie Powiatowym w Wałczu podpisano umowę na
przebudowę drogi powiatowej na odcinku Przybkowo – Różewo. Wykonawcą
prac będzie firma „Pol-Dróg Drawsko Pomorskie” S.A. Wartość robót budowla-
nych wynosi 2 837 275,40 zł, w tym dofinansowanie z Rządowego Funduszu 
Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych w wysokości 2 695 411,63 zł. Pla-
nowany termin zakończenia inwestycji 24 kwietnia 2024 r. Zasadność budowania 
tej drogi wzbudziła kontrowersje, wkrótce więcej na www.extrawalcz.pl

Przybkowo-Różewo, będzie nowa nawierzchniaPrzybkowo-Różewo, będzie nowa nawierzchnia

Dlaczego PUB Ryfka?
J.C. Jest to nawiązanie do 
legendy, która dotyczy w 
sumie tej ulicy, na której się 
znajdujemy. Jest to legenda 
o Ryfce i Zbyszku, którzy 
darzyli się wielkim uczuciem. 
Byli szczęśliwi i żyli sobie 
długo. Oczywiście każdego, 
kto tylko chce bliżej poznać 
sekrety tego zdarzenia, 
zapraszamy do nas. Na wej-
ściu można z tą legendą się 
zapoznać, Wystrój wnętrza 
nawiązuje również do tego. 
Wielu osobom przypada ono 
do gustu, bo można okre-
ślić, że jest tutaj taka mała 
galeria dzięki dziewczynom, 
które mi pomagały. Można 
także zakupić obrazy, które 
przyozdabiają nasz lokal.

Ryfka znajduje się w miej-
scu, gdzie kiedyś byłą 
„Kaba” i tak jest wciąż 
nazywana przez wiele 
osób. Przyzwyczajenia 
chyba się nie da wytępić?

J.C.  Nie mam z tym proble-
mu, gdy słyszę nazwę KABA, 
bo kiedyś też ją wymyśliłam. 
Cieszę się, gdy przychodzą 
osoby, które tutaj już kie-
dyś były. Widzą teraz, co się 
zmieniło, a najlepsze w tym 
wszystkim jest to, że później 
wracają do Ryfki. Za czasów 

KABY potworzyły się związki, 
które swoją znajomość za-
częły  właśnie w tym lokalu 
i to jest bardzo miłe, że po 
30 latach wracają do nas z 
sentymentem.

Muzyka i tańce wciąż są 
aktualne? 
J.C. Piątek i sobota, to 
wieczory taneczne. Są one 
dla dojrzałej młodzieży, bo 
wejście jest dla osób, które 
ukończyły 20 lat.  Zawsze 
chcemy, aby była dobra mu-
zyka i dobra atmosfera. Ale 
można tutaj posiedzieć na co 
dzień z byle powodu. Usiąść 
z komputerem, popraco-
wać, zamówić kawę lub inny 
napój. 

W Wałczu nie ma dziś 
zbyt wiele miejsc, gdzie 
można by się jeszcze 
pobawić prawda? Pod 
koniec lat 90. było tego 
bardzo dużo, bo można 
wymienić tutaj legendar-
ny StudioJack, Imperium, 
Kaba, Bankowy i jeszcze 
kilka, a do tego wszyscy 
mieli pełno ludzi, a dziś 
tylko dwa kluby, choć nie-
dawno nie było nawet nic 
przez chwilę.

J.C. Dużo młodzieży wyjecha-
ło. Mówią, że Wałcz, to mia-

sto osób troszkę starszych. 
Choć młodzież przychodzi, w 
tym także studenci. Zmienił 
się mocno sposób na spę-
dzanie wolnego czasu i na 
spotkania. Do tego pewnie 
też świat online to mocno 

zmienił. Dziś klient też jest 
bardziej wymagający niż 
kiedyś. Cieszę się, że ostat-
nio przychodzi do nas sporo 
kobiet, bo takie spotkania  z 
koleżankami przy lampce 
pysznego wina, to chyba 
pewna zmiana i początek 
czegoś dobrego. 

Mówiąc o winie, chodzi 
także o te lokalne pro-

dukty
J.C. Tak, mamy w ofercie 
wino rzemieślnicze. Niestety 
nie mam tutaj typowej kuch-
ni, ale przekąski oczywiście 
są dostępne. Deska z przy-
smakami, frytki, coś zawsze 

do przekąszenia znajdziemy.

Jak się prowadzi dziś 
biznes, przecież to sza-
leństwo w tym czasie 
otwierać coś z branży 
gastronomicznej, rozryw-
kowej. 
J.C. Plusem jest to, że lokal 
ten jest moją własnością. 
Dlaczego zatem nie robić 
tego co się lubi? Jak prze-

trwamy te trudne czasy, to 
na pewno na stałe wpiszemy 
się w Wałczu jako miejsce, 
gdzie można miło spędzić 
„chwilę lub dwie”. 
Sale też wykorzystywane 
są do imprez okolicznościo-
wych. W grę wchodzi także 
catering. Są to na przykład 
urodziny lub spotkania 
firmowe. Na co dzień mamy 
czynne od środy do niedzieli 
i chciałabym, aby było to 
miejsce spotkań codzien-
nych. Można pograć sobie 
tutaj w gry. Otwieramy już 
od godziny 16, a godziny za-
mknięcia są różne, bo wiado-
mo (uśmiech). W najbliższym 
czasie myślimy o zrobieniu 
karaoke. Może się przyjmie 
się jako cykliczna impreza, 
gdzie będzie dobra zabawa? 
Świetne są także spotkania 
tematyczne, jak np. Hello-
ween, czy wieczór filmowy i 
przebrania gości są zawsze 
wspaniałe. Mam nadzieję, że 
przyjmą się także mini kon-
certy i w najbliższym czasie 
takie się odbędą. Myślę, że w 
czerwcu będą kolejne tema-
tyczne spotkania, na które 
już zapraszam.

Co jest najprzyjemniejsze 
dla właściciela PUBu?
J.C. Spotykanie nowych ludzi, 
którzy są niesamowici.

Co jest mniej komforto-
we?
J.C. W sumie nie tyle nie-
komfortowe ile specyficzne, 
że ludzie narzekają, że nie 
ma gdzie pójść, a jak już coś 
powstanie, to trudno im się 
wybrać. Jednak mam nadzie-
ję, że powoli to się zmienia. 

Dziękuję za rozmowę

RYFKA. Nietuzinkowy 
PUB w Wałczu

PUB Ryfka. Nie wszyscy jeszcze udali się do tego 
miejsca, ale na pewno warto je przedstawić 
szerszej społeczności. Znajduje się w centrum 
miasta i niedaleko jest „wszędzie”. Czyli blisko 
z każdego punktu, wszak magistrat znajduje 
się nieopodal. To przytulne miejsce, gdzie moż-
na spotkać się z przyjaciółmi lub nawet potań-
czyć w specjalnie organizowanych imprezach. 
Z Jadwigą Cyrklewicz, która oddaje serce temu 
miejscu rozmawia Piotr Kurzyna.

Fot. kawaisztuka.pl / https://www.facebook.com/kawaisztukapl

Karą grzywny 2 tys. 
złotych ukarany 
został 40-letni kieru-
jący pojazdem, który 
zlekceważył przepi-
sy.

Wypadki drogowe z udzia-
łem pociągu charakteryzu-
ją się bardzo tragicznymi 
skutkami. Lekceważenie 
znaku STOP, wjeżdżanie na 
przejazd, gdy sygnalizator 

wskazuje światło czerwone, 
próby przejechania pod za-
mykającymi się zaporami 
przejazdów to najczęstsze 
„grzechy” kierowców. Po-
dobnie zachowują się piesi i 
rowerzyści.

Kierującego, który za nic 
miał stosowanie się do prze-
pisów w obrębie przejazdu 
kolejowego zatrzymali po-
licjanci patrolujący miasto 
Walcz. 40 letni kierujący 
wjechał na przejazd kolejo-
wy, kiedy rozpoczęte zosta-
ło podnoszenie zapór przy 
czerwonym świetle emito-
wanym przez sygnalizator. 
Kierowca ukarany został 
grzywną wysokości 2 tysię-
cy złotych.

Wykroczenie to jest też 
obwarowane 15-punkto-
wą karą. Taką właśnie ilość 
punktów policjanci dopisali 
do konta kierującego w Cen-
tralnej Ewidencji Kierowców. 
Łamanie przepisów w obrę-
bie przejazdów kolejowych 
jest bardzo niebezpieczne i 
może skończyć się tragicz-
nie. Dlatego też przepisy są 
bardzo rygorystyczne.

Pociągnięty do odpowiedzialności

https://www.facebook.com/kawaisztukapl


Ogłoszenia drobne: 1.00 zł za słowo

Ogłoszenia drobne
Sprzedaż lokalna (sprzedaj skutecznie samochód, mieszkanie lub dom). 
Otrzymasz od nas reklamę w lokalnej gazecie, na największym portalu w po-
wiecie wałeckim, zdjęcie sprzedawanego produktu, wystawienie produktu na 
OLX lub Allegro.
- kto szybciej sprzeda jak nie MY, mając wszystkie media lokalne w ręku?
Tel. 67 387 42 43, extrawalcz@gmail.com

Praca w różnych gałęziach gospodarki sortownie, pakownie, 
produkcja, ogrodnictwo i inne. Zatrudnienie w ciągu całego 
roku, godne stawki wynagrodzenia.

Rekrutacja: Biuro w Wałczu, ul. Kościuszki 12A,  

tel. 603122111  Licencja: 4933

Praca w Niderlandach

NIERUCHOMOŚCI 
Biuro do pracy,  
Telefon
+48 691 73 90 21
+48 608 007 979

Sprzedam mieszkanie 
2 pokojowe, wyremon-
towane, z garażem w 
samym centrum Wałcza. 
Tel. kontaktowy 
+48 880 801 590

 
Sprzedam mieszkanie 
36m2 (2pokoje) 2 pie-
tro, balkon. Bardzo dobra 
lokalizacja, w centrum 
Wałcza 
kontakt 785 746 821
468469470471

Sprzedam działkę budow-
laną w Wałczu 775m2 po-
łożoną w dobrym miejscu. 
Kontakt: 667 315 546

PRACA

Poszukiwany przedstawi-
ciel handlowy- aktywny 

sprzedawca, praca dodat-
kowa na dobrej prowizji, 

marketing@studioextra.pl  

Główny ksiegowy
/ firma do 50 osób
tel.  67 356 51 21

ADRES REDAKCJI
ul.Kościuszki 4, 78-600 Wałcz
REDAKTOR NACZELNY 
Piotr Kurzyna
I ZESPÓŁ REDAGUJĄCY 
Piotr, Wiesław, Marcin, Agnieszka, Natalia

KONTAKT:
e-mail: extrawalcz@gmail.com  non stop
strona internetowa: www.extrawalcz.pl, non stop
Telefon: 67 387 42 43 często nie zawsze
Redakcja czynna w godzinach pracy
WYDAWCA:
Agencja 3 Głowy Prodakszyn
SKŁAD
Kamil Urbanowski 
DRUK:
Agora SA

Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za 
treść zamieszczanych reklam i ogłoszeń 
oraz zastrzega sobie prawo do redagowa-
nia i skracania nadesłanych tekstów. Listy 
nadsyłane do redakcji są wyrazem opinii ich 
autorów. Redakcja nie zwraca materiałów 
niezamówionych. 

Zamienię 2pokojowe 
mieszkanie TBS, 50m 
plus pomieszczenia go-
spodarcze, strych w cen-
trum miasta na mniejsze, 
parter tel. 601705499
470471472

RÓŻNE
Sprzedam złotokap 
drzewka, kamienie, 
stary sprzęt rolniczy. 
tel: 664 482 711

- ubezpieczenia
- tłumaczenia dokumen-
tów
- opłaty za media
- ksero,fax
- kredyty
- fundusze inwestycyjne
- doładowania telefonów

POMIARY KAMERĄ TERMOWIZYJNĄ 
bezpłatny dojazd powiaty (wałecki, pilski, złotowski) 

Sprawdzenie izolacji mieszkań i domów.
Wychwycenie miejsc, gdzie ucieka ciepło. 

Badanie paneli fotowoltaicznych i instalacji.

Badanie wraz z raportem - od 250zł  
kontakt: 533 626 165

„Przyjmę ziemię, Chwiram 
tel. 664 482 175”
469470471472

➡️ Kosztorysy
➡️ Nadzór budowlany

➡️ Świadectwa charaktery-
styki energetycznej

➡️ Projekty budowlane
➡️ Kierownik budowy

➡️ Inwestor zastępczy-
tel.607 342 094
tel. 665 402 488

ZAPRASZAMY  

Praca w Holandii

Instalacje 
Fotowoltaiczne
PowerHouses, 
ul.Boczna23,  
Jastrowie 
tel. 533 626 165

„Burmistrz Mirosławca informuje, że 
na tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskie-
go, w Biuletynie Informacji Publicznej 
oraz na stronie internetowej Urzędu 
na okres 21 dni tj. od 18.04.2023 do 
09.05.2023. został opublikowany wy-
kaz nieruchomości przeznaczonych 
do sprzedaży stanowiących mienie 

komunalne Gminy Mirosławiec”

„Burmistrz Miasta Wałcz informuje, że 
w dniach  05.04.2023 r., 14.04.2023 
r. i 26.04.2023 r. na tablicy ogłoszeń 
w Urzędzie Miasta Wałcz przy Pla-
cu Wolności nr 1 oraz w Biuletynie 

Informacji Publicznej (BIP – www.bip.
walcz.pl) zostały opublikowane wyka-
zy nieruchomości przeznaczonych do 

dzierżawy oraz zbycia”.

TBS spółka z o.o. w Wałczu informuje, 
że na tablicy ogłoszeń w Urzędzie 
Miasta Wałcz, TBS sp. z o.o. Wałcz 

oraz na stronie ineternetowej www.tb-
swalcz.pl wywieszony został na okres 

21 dni (od 12.04 do 04.05.2023r. 
) wykaz garażu usytuowanego na 
dz.4648/1 przy Al.Zd.Wału Pomor-
skiego 22-Sienkiewicz 6 w Wałczu, 

przeznaczonego do wynajmu”

TBS spółka z o.o. w Wałczu informuje, 
że w dniu 31.05 2023r, o godzinie 

10.00 odbędzie się przetarg na najem 
garażu usytuowanego na działce 
4648/1 przy Al.Zd. Wału Pom. 22 - 

Sienkiewicza 6 w Wałczu, szczegóły 
na tablicy ogłoszeń Urzędu Miasta 
Wałcz oraz w siedzibie spółki ul.Bu-

dowlanych 9,2 W Wałczu i na stronie 
internetowej www.tbaswalcz.pl”



 

BIURA W WAŁCZU 
DO WYNAJĘCIA:

+48 577 777 268

OGŁOSZENIE BURMISTRZA  MIROSŁAWCA

o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Mirosławiec

Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu  i 
zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2022 r. poz. 503 ze zm.) oraz art. 
39 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środo-
wisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o 

ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. z 2022 r. poz. 1029, ze zm.), w 
związku z uchwałą Nr II/23/2018 Rady Miejskiej w Mirosławcu  z dnia 28 grudnia 
2018 roku w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zago-

spodarowania przestrzennego miasta Mirosławca, zawiadamiam                o wy-
łożeniu do publicznego wglądu projektu miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego miasta Mirosławca wraz  z prognozą oddziaływania na środo-
wisko, w dniach od  4 maja 2023 r. do 7 czerwca 2023 r., w Urzędzie Miejskim 
w Mirosławcu, ul. Wolności 37, 78-650 Mirosławiec,  w pok. nr 9,  w godzinach 
pracy Urzędu.  Projekt miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

miasta Mirosławiec wraz z prognozą oddziaływania na środowisko  zostaną 
również udostępnione  w Biuletynie Informacji Publicznej www.bip.miroslawiec.

pl oraz na stronie internetowej www.miroslawiec.pl.

Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie planu rozwiązaniami od-
będzie się w dniu 31 maja 2023 r. w sali Sesyjnej Urzędu Miejskiego  w 

Mirosławcu (I piętro pokój 107)  w godzinach od 1600 do 1700 .

Każdy ma prawo do składania uwag do projektu ww. miejscowego planu za-
gospodarowania przestrzennego oraz do prognozy oddziaływania na środowi-
sko. Jednocześnie, w związku z postępowaniem w sprawie strategicznej oceny 
oddziaływania na środowisko, zgodnie z art. 39 ustawy z dnia 3 października 

2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społe-
czeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko 
informuję, że zainteresowani mogą zapoznać się  z niezbędną dokumentacją 
sprawy w siedzibie Urzędu Miejskiego w Mirosławcu (pokój nr 9) od pn.- pt. w 

godzinach pracy Urzędu oraz składać uwagi do miejscowego planu, prognozy i 
ww. postępowania.

Uwagi i wnioski należy składać w formie pisemnej, ustnie do protokołu lub za 
pomocą środków komunikacji elektronicznej bez konieczności opatrywania ich 
kwalifikowanym podpisem elektronicznym, do Burmistrza Mirosławca z poda-

niem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organizacyjnej i adresu, 
oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, 

w nieprzekraczalnym terminie do 21 czerwca 2023 r., na adres: 
Urząd Miejski  w Mirosławcu, ul. Wolności 37,   78-650 Mirosławiec, 

adres e-mail: urzad@miroslawiec.pl lub adres skrytki ePUAP: /3217033/skrytka. 
Uwagi lub wnioski złożone po upływie tego terminu pozostaną bez rozpatrzenia.

Burmistrz Mirosławca
Piotr Pawlik

Droga redakcjo. Chciałam 
opisać pewne zdarzenie do 
refleksji. Mam swoje  lata i 
jestem cyklistką. Zawsze, 
gdy poruszam się rowerem, 
staram się szanować innych 
użytkowników. Nie inaczej 
było, gdy przemierzając  się 
rowerem   ulicą Zaułek Cheł-
miński, widząc nadjeżdżają-
cy  samochód naprzeciwko, 
zjechałam bliżej krawężnika, 
aby manewr kierowcy był jak 
najbardziej bezpieczny. Jed-
nak w tym czasie pojazd jadą-
cy za mną, wyprzedził mnie, 
uważając, że „jeszcze zmie-
ści się”. Niestety wyprzedzał 
na tyle blisko, że straciłam 
równowagę i wywróciłam się 
na rowerze. Na szczęście nic 
mi się nie stało, ale zobaczy-
łam, że kierowca podjechał 
swoim sporym eleganckim 
samochodem do budynku 
przy ul. Ciasnej. Nie namyśla-
jąc się,   postanowiłam z nim 
porozmawiać. Może liczyłam 
na „przeprosiny”? Nie wiem. 
Gdy podjechałam, zaczepi-
łam Pana, aby był świadomy, 
że jego postępowanie nie 
było w porządku. Powiedzia-
łam „że nic mi się nie stało, 
ale ludzkie ciało jest bardziej 
kruche niż metalowy pojazd”. 

Usłyszałam tylko odburknię-
cie „O co Pani chodzi?”. Sta-
rając się wytłumaczyć całą 
sytuację, nie znalazłam zro-
zumienia. , Potraktował mnie 
z niższością i na pewno nie 
był elegancki. Zatem nie pró-
bując przekonywać nikogo do 
swoich racji, rzekłam „Życzę 
zdrowia, choć będzie to trud-
ne” w tym monecie pokazu-
jąc ręką kształt dużego brzu-
cha ... bo taki miał. Głupio 
było mi, że zrobiłam coś tak 
nieeleganckiego, może nie 
powinnam. Emocje jednak 
zbyt mocno wzięły górę nad 
dobrym zachowaniem. Roz-
staliśmy się i zapewne nikt z 
nas nie był zadowolony z tego 
wydarzenia. Chciałabym tym 
przykrym doświadczeniem 
prosić użytkowników  ruchu 
drogowego o więcej życz-
liwości. Rowerzyści  w po-
jedynku z samochodem są 
bez szans. Miejmy do siebie 
więcej życzliwości (obie stro-
ny) i rozmawiajmy ze sobą, 
jak jest ku temu okazja. 

Extra Wałcz, przeszedł na ini-
cjatywę społeczną, bezpłatne 
media tworzą zwykli ludzie dla 
zwykłych ludzi. Chcesz się po-
dzielić swoimy doświadczeniami. 
Napisz do nas list. 
extrawalcz@gmail.com

LIST DO REDAKCJI
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Kultura 
– to, co zostaje, kiedy 
zapomnisz wszystko, 
czego się nauczyłeś

SALON DEKORACJI OKIEN

ul.Bankowa2, Wałcz

tel. 698 067 337

W Wałeckim Cen-
trum Kultury miała 
miejsce uroczystość 
z okazji jubileuszu 
15 – lecia Wałeckiego 
Uniwersytetu Trze-
ciego Wieku. 

Za nami jubileusz 15-lecia 
Wałeckiego Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku, który ma 
swoją siedzibę w Wałec-
kim Centrum Kultury. Wielu 
mieszkańców zna już WUTW 
i wie, że inicjuje on różnego 
typu aktywności dla osób po 

50. roku życia. Można skorzy-
stać np. z zajęć edukacyjnych 
– w szczególności w zakresie 
historii i nauk społecznych, 
kultury i sztuki, ale także 
promocji i profilaktyki zdro-
wia, informatyki oraz języ-
ków obcych. WUTW Zachęca 
do uprawiania różnorodnych 
form aktywności fizycznej, 
adekwatnej do wieku, stop-
nia sprawności i zaintereso-
wań. Nade wszystko jednak 
wspiera w utrzymaniu i na-

wiązywaniu więzi i kontaktów 
osobistych. Podczas jubile-
uszu Wałeckiego Uniwersyte-
tu Trzeciego Wieku, znalazły 
się też nagrody doceniające 
pracę, WUTW otrzymał od 
sejmiku Srebrną Odznakę Ho-
norową Gryfa Zachodniopo-
morskiego.  Popularność or-
ganizacji jest wciąż spora, bo 
aby wpisać się na listę człon-
ków, trzeba swoje odczekać 
na liście oczekujących. Jako 
redakcja gratulujemy. 

Jubileusz 
z pełną aktywnością

http://salonlamp.eu


20-lecie zespołu CHABRY
Za nami 20-lecie 
Zespołu Śpiewa-
czego „Chabry”. 
Piękna uroczystość 
przepełniona sym-
bolami, obyczajami 
- polską tradycją.

Wałeckie Chabry, to coś 
zdecydowanie więcej niż 
zespół muzyczny. To barw-

na wizytówka naszego mia-
sta i ogromna wartość, bo 
dzięki sięganiu do folkloru, 
wybrzmiewają w regionie 
walory i odrębność polskiej 
kultury. Twórcą zespołu była 
Pani Joanna Balcerek, która 
zebrała grupę ludzi, którzy 
chcieli krzewić kulturę i poka-

zać korzenie kultury ludowej. 
Obecnie trzon klubu , to Pań-
stwo Bochonek i grupa wspa-
niałych indywidualności w 
zespole. Zespół brał udział w 

wielu festiwalach nie tylko w 
Polsce, ale również w Niem-
czech i Szwecji. Zespół, co ja-
kiś czas się odmładza dzieki 
naborom, tutaj szczególnie 

poszukiwani są Panowie. Ze-
spół śpiewaczy, to wartość 
dodana kultury i miejmy na-
dzieję, ze kolejne jubileusze 
jeszcze przed nami. 

Właśnie wróciliśmy z 
Włoch. To czwarty kraj z 
kolei, który odwiedziliśmy 
w ramach projektu dofi-
nansowanego z programu 
Erasmus Plus. Wiele osób 
myśli, że to program tylko 
dla studentów, a tak nie 
jest. Jako ciekawostkę 
powiem, że w 2019 roku, 
kiedy po raz pierwszy wy-
graliśmy konkurs o dotację 
na mobilności w sektorze 
dorosłych, z naszego woje-
wództwa dotację otrzyma-
ły tylko dwie organizacje. 
Nasz Instytut i organizacja 
ze Szczecina. 
Obecny projekt jest już trze-
cim projektem który realizuje-
my z funduszy europejskich, 
chociaż aplikowaliśmy już 11 
razy. 
Nie jest łatwo otrzymać dota-
cję, ponieważ trzeba spełnić 
wiele wymogów formalnych, a 
przede wszystkim trzeba prze-
konać instytucję oceniającą 
wniosek, że projekt jest war-
tościowy i możliwy do zrealizo-
wania. 
Nasz obecny projekt wystar-
tował 31 grudnia 2021 roku i 
zakończy się za dwa miesiące. 
W 2022 roku byliśmy w Barce-
lonie, w Dublinie i w Stambule. 
Po powrocie z Włoch jedzie-
my jeszcze do Danii, Niemiec 
i Czech. Celem naszego pro-
jektu jest wzmocnienie kom-
petencji naszej kadry eduka-
cyjnej. Zresztą mówi o tym 
sam tytuł naszego projektu: 
„Wzmocnienie kompetencji ka-
dry edukacji dorosłych Między-
narodowego Instytutu Nauki, 
Kultury i Biznesu”. 
Na realizację tego projektu 
otrzymaliśmy z Unii Europej-
skiej 43.404 euro. Czekamy 
na wyniki następnego konkur-
su, ponieważ złożyliśmy wnio-
sek na duży międzynarodowy 
projekt w ramach partnerstwa 
strategicznego, który będzie-
my realizować z organizacjami 
z Hiszpanii i Włoch. Jesteśmy 
pomysłodawcą i wnioskodaw-
cą, ale o szczegółach powiemy 

dopiero jak wygramy konkurs. 
Ubiegamy się o 400.000 euro. 
Wracając do naszej mobilności 
we Włoszech. Obserwowaliśmy 
tam jak pracują z dorosłymi 
trenerzy w Centrum Yoga Bel-
luno. Belluno to małe miasto 
w Alpach, w północnej części 
Włoch. Liczy 21 tysięcy miesz-
kańców. Zatrzymaliśmy się w 
Treviso, mieście oddalonym od 
Belluno 77 km. Do Belluno oko-
ło dwie godziny dojeżdżaliśmy 
pociągiem. Bilety kupuje się 
bardzo łatwo w automatach 
ustawionych na dworcu. We 
wszystkich pociągach jest sieć 
WiFi i możliwość ładowania te-
lefonów i laptopów. 
Pociąg mija urokliwe miastecz-
ka i wsie, których zabudowania 
utrzymane są w tradycyjnym 
stylu architektonicznym regio-
nu Wenecji Euganejskiej. Je-
dziemy dalej. Pojawiają się nie-
wysokie wzgórza porośnięte 
zielenią i winnicami. To począ-
tek wiosny, wszystko dopiero 
budzi się do życia. W oddali 
widać już Alpy Weneckie. Po-
ciąg wędruje serpentynami, z 
okna roztacza się wspaniały 
widok na strome zbocza po-
kryte zieloną trawą i lasami. 
Wysokie szczyty górskie uka-
zują się wraz z pokrywającym 
je śniegiem, kontrastując z 
niebieskim niebem. Całą dro-
gę towarzyszy nam widok rze-
ki Piave, która wije się przez 
krajobrazy Alp i dodaje uroku 
temu regionowi. Czy to sen? 
Pociąg mija wiele małych, uro-
czych miasteczek, takich jak 
Ponte nelle Alpi czy Mel. Wy-
siadamy w Belluno, w samym 
centrum miasta, u stóp gór. 
Razem z pierwszym oddechem 
w Belluno zdajesz sobie spra-
wę, że powietrze jest tu zupeł-
nie inne. Ostre, górskie, alpej-
skie. Mroźne, ale świeże. Parę 
metrów od dworca czeka na 
nas Giacomo. To szef Centrum 
Yoga Belluno, nasz gospodarz 
i przewodnik. Doktor psycho-
logii, trener jogi z wieloletnim 
doświadczeniem, które nabył 
mieszkając kilka lat w Indiach. 

Jest otwarty, miły, serdeczny i 
dużo się uśmiecha. Docieramy 
do jego siedziby. Minimalizm, 
spokój i relaks. Najpierw powi-
tanie, potem wspólne prezen-
tacje, długie rozmowy o pra-
cy,  doświadczeniach. Szybko 
znajdujemy wspólne zainte-
resowania i dochodzimy do 
wniosku, że jesteśmy bardzo 
podobni. Pokazujemy Giacomo 
film o Wałczu. Jest zachwyco-
ny naszym miastem. Giaco-
mo przedstawia nam współ-
pracowników, oprowadza po 
mieście, zaprasza na kawę, 
wręcza prezenty, które ku-
pił każdemu z nas z potrzeby 
serca. Rozmawiamy o naszych 
organizacjach i wspólnym pro-
jekcie, który niebawem zreali-
zujemy. Giacomo mówi, że jest 
szczęśliwy, że nas poznał, bo 
wnosimy nową energię i jeste-
śmy dla nich świeżymi kwiata-
mi nowej wiosny. Okazuje się, 

że na spotkanie z nami czekało 
więcej osób. Po zajęciach Gia-
como zaprowadza nas na spo-
tkanie z władzami miasta. 
Pora wracać do Treviso. Nasz 
gospodarz odprowadza nas na 
dworzec.
W ciągu pięciu dni Giacomo 
pokazał nam jak pracuje z oso-
bami dorosłymi, jakie proble-
my napotyka w pracy i jak je 
rozwiązuje, wymieniliśmy się 
doświadczeniami z trenerami 
i uczestnikami zajęć. Zwie-
dziliśmy centrum edukacyjne 
w Feltre, oddalone 30 km od 

Belluno. Jeden dzień spędzi-
liśmy w samym sercu gór w 
ośrodku szkoleniowym Fon-
dazione Lucia De Conz w San 
Gregorio Nelle Alpi, w którym 
Giacomo organizuje obozy i 
szkolenia „wyjazdowe”. Spo-
tkaliśmy się również z panią 
Vivianą Fusaro – burmistrzem 
20-tysięcznego miasta Feltre, 
która bardzo ciepło nas przyję-
ła i wyraziła ogromne zaintere-
sowanie współpracą z naszym 
miastem.
Poza planem zajęć, który za-
wsze mamy przygotowany na 
każdą mobilność, uczymy się 
języka angielskiego. Wszyscy 
uczestnicy projektu porozu-
miewają się w języku angiel-
skim. Poznajemy historie, 
kulturę, położenie geograficz-
ne. Ucząc się od organizacji i 
ludzi z innych krajów uczymy 
się różnorodności, tolerancji, 
szacunku. Stajemy się otwarci 

na inne rozwiązania i poglądy, 
wzrasta nasze poczucie warto-
ści, rozwijamy się intelektual-
nie i kulturowo.
A co o projektach tego typy 
myślą sami uczestnicy?
Kinga Wierzchowska: - Wyjaz-
dy typu Job Shadowing są dla 
mnie świetną okazją do nauki. 
I nie chodzi tylko o bierne przy-
glądanie się, jak pracują tre-
nerzy edukacji dorosłych w in-
nych krajach. Mam możliwość 
aktywnego uczestniczenia w 
spotkaniach, mogę dopyty-
wać o pewne kwestie, dysku-

tować, wyrażać opinie. Mogę 
obserwować jak funkcjonuje 
partnerska organizacja w cza-
sie wykonywania codziennych 
obowiązków, podczas spotkań 
z uczestnikami edukacji, ze-
brań członków organizacji czy 
tworzenia nowych projektów. 
Dodatkowo, każdy wyjazd to 
nowe wyzwania językowe i kul-
turowe. Poznawanie nowych 
osób, obyczajów, tradycji, kul-
tury, pracy poszerza moje ho-
ryzonty i wzbogaca mnie jako 
człowieka. Daje wiele refleksji 
do przemyśleń, zmian i do-
skonalenia siebie jako trene-
ra. Jednocześnie, mobilności 
typu Job Shadowing są bardzo 
dobrą motywacją do podejmo-
wania kolejnych działań i do-
skonalenia naszej organizacji 
w Wałczu.
Wiktor Kwaśniewski: - Wyjaz-
dy typu Job Shadowing są dla 
mnie okazją do spotkań z ludź-
mi z innego kręgu kulturowego 
(np. Turcja) i z ludźmi, którzy 
mają interesujące pasje (hatha 
joga we Włoszech). Ale przede 
wszystkim wyjazdy Job Shado-
wing, to dla mnie shot energe-
tyczny i wyjątkowo silny moty-
wator do rozwoju osobistego. 
Job Shadowing zmienia mnie 
jako człowieka, i jako trenera. 
Pobudza i motywuje. Rozsze-
rza perspektywę i likwiduje 
bariery. Daje do rąk narzędzia, 
które wzbogacają mój warsztat 
pracy jako trenera. 

W naszym Instytucie działa 
Uniwersytet Pokoleń, Neu-
roakademia, Laboratorium 
Kompetencji Cyfrowych i Aka-
demia Sportu. 
Więcej informacji znajdą Pań-
stwo na naszych stronach i na 
profilach w mediach społecz-
nościowych.  
Międzynarodowy Instytut Na-
uki, Kultury i Biznesu mieści 
się w Wałczu przy ulicy Wojska 
Polskiego 12-14A/33. 
Telefon: +48664097246
www.instituteofscb.com   
www.univofgenerations.com 

Anna Korzeniewska

Włoskie dodoświadczenie

https://www.facebook.com/chabry2003


„Jubileusz 720-lecia nada-
nia praw miejskich miastu 
Wałcz to wielkie i ważne 
wydarzenie, które głębo-
ko sięga naszych korzeni, 
skąd pochodzimy, gdzie 
jesteśmy i dokąd zmierza-
my. Mamy przyjemność i 
zaszczyt być mieszkańca-
mi miasta  o wyjątkowej 
historii. Historii, która nie 
zawsze była łatwa, ale też 
historii o bohaterstwie, 
poświęceniu i zaangażo-
waniu. Nasze istnienie to 
sukces wielu osób. Nie 
sposób ich wszystkich wy-
mienić, ponieważ na prze-
strzeni siedmiu wieków 
było ich naprawdę wiele.
Słowa uznania i wdzięcz-
ności należą się nie tylko 
pierwszym osadnikom, 
bohaterom walk o Wał Po-
morski, pierwszym burmi-

strzom, ale również i Wam 
drodzy mieszkańcy, któ-
rzy każdego dnia z zaan-
gażowaniem dokładacie 
swoją cegiełkę do rozwoju 
miasta i budowania jego 
wizerunku. Nasza historia 
to także historia bliskie-
go partnerstwa z naszymi 
przyjaciółmi w Werne, Ky-
ritz, Bad Essen, Bailleul, 
Korcem czy Chocimiem. 
Za te długie, bo 30-letnie 
relacje, oraz te nawiązane 
zaledwie kilka lat temu - 
bardzo serdecznie Wam 
dziękuję. 
Dziś wspólnie możemy 
odczuwać radość i dumę 
z minionych 720. lat, na 
przestrzeni których mia-
sto zmieniało się, pięknia-
ło i rozrastało. Wałeckie 
firmy są znane i rozpozna-
walne na całym świecie, a 
ich produkty docierają do 
najróżniejszych zakątków. 
Wielu wałczan osiągnę-
ło ogromne sukcesy nie 
tylko w Polsce, ale także 
i na świecie, w różnych 
dziedzinach, od nauki po 
kulturę czy sport. Wałcz 

pomału staje się również 
krajowym liderem w pro-
mowaniu i wykorzystywa-
niu odnawialnych źródeł 
energii. Nie ustają także 
prace inwestycyjne zmie-
niające wygląd naszego 
miasta: nowe ścieżki ro-
werowe, place zabaw, 
remontowane ulice, bu-
dowane parkingi czy re-
witalizacja najbardziej 
centralnych obszarów w 
naszym mieście. To do-
wód na nieustającą zmia-
nę zmierzającą w kierun-
ku budowania komfortu 
i zadowolenia mieszkań-
ców...” 
– takim słowami Burmistrz 
Miasta Wałcz Maciej Żebrow-
ski powitał wszystkich gości 
22 kwietnia br. na urodzino-
wej gali z okazji 720-lecia na-
dania miastu praw miejskich.

Czym są urodziny?  Czym są 
urodziny miasta? Wydaje się, 
że jest to symboliczne spo-
tkanie przeszłości z teraźniej-
szością i przyszłością. Wyda-
rzenia związane z obchodami 
urodzin miasta powinny i łą-
czyły ze sobą te przestrzenie 
czasowe. 

Kwiecień rozpoczął się od 
upamiętnienia historii zapo-
mnianej, nieznanej, a praw-
dziwej, naszej, która ocze-
kiwała niejako na to, by po 
wielu latach ujrzeć światło 
dzienne. Wałeckie Centrum 
Kultury zaprosiło mieszkań-
ców na Festiwal Kultury Ży-
dowskiej, uświadamiający i 
uzmysławiający wałczanom 
fakt, iż miasto przez wiele 
stuleci zamieszkiwała spo-
łeczność żydowska. Pomysł 
zrodził się w ubiegłym roku, 
w ubiegłym roku również Ewa 
Janicka-Olejnik wraz z Natalią 
Borek napisały projekt, dzię-
ki któremu WCK pozyskało 
środki na jego realizację. Na-
zwano go „Most pamięci”, 
bo był przede wszystkim wy-

razem szacunku dla gminy 
żydowskiej w Wałczu, która 
do 1940 roku stanowiła inte-
gralną i naprawdę znaczącą 
część społeczności miejskiej. 
Był również istotny w związ-
ku z pochodzeniem części 
mieszkańców Wałcza z Kor-
ca - miasta na Ukrainie, w 
którym istniała liczna gmina 
żydowska, po wojnie prze-

siedlona do naszego miasta. 
Dzięki Festiwalowi mieszkań-
cy poznali prawdę historycz-
ną na temat losów zamiesz-
kujących ją niegdyś Żydów, 
dowiedzieli się również, że 
budynek Wałeckiego Cen-
trum Kultury wybudowany 

został w miejscu zniszczonej 
w „Noc kryształową” syna-
gogi, a w późniejszym czasie 
kirkutu. Ważną przesłanką 
ku zorganizowaniu Festiwalu 
było również przekonanie, że 
kształtowanie i pielęgnowa-
nie w sobie postawy toleran-
cji i zrozumienia dla innej kul-
tury jest istotne. W ramach 
Festiwalu Wałeckie Centrum 
Kultury zaprosiło mieszkań-
ców na wykład Piotra Woj-
tanka „Żydzi w Wałczu i z 
Wałcza” – historie wybrane, 
wystawę archiwalnych zdjęć 
synagog, które znajdowa-
ły się w powiecie wałeckim 
„Ocalić od zapomnienia”, 
koncert Trio Bastarda „Nizo-
zot”, którego artyści podej-
mują próbę reinterpretacji 
muzyki dawnej oraz stworze-
nia na jej podstawie autor-
skiego języka dźwiękowego, 
spotkanie i dyskusję z Krzysz-
tofem Bielawskim „Kto znisz-
czył cmentarze żydowskie w 
Polsce?”. Wydano również 
folder „Ocalić od zapomnie-
nia”, w którym czytelnik po-
znaje historię wałeckich Ży-
dów, a przed budynkiem WCK 
ustawiono tablicę upamięt-
niającą dawną synagogę. 

22 kwietnia, w dniu urodzin 
Wałcza, miejskie świętowa-
nie rozpoczęło się wcześnie 
rano w wielkim sportowym 
stylu. Mistrzostwa Wałcza 
w Badmintonie zorganizo-
wane przez Rakietowy Klub 
Sportowy ,,Badminton ZWA” 
w Wałczu zgromadziły na-
prawdę wielu uczestników, 
a walka wśród najmłodszych 
zawodników była naprawdę 
zacięta. 

W tym samym czasie na 
miejskim skateparku miło-
śnicy deskorolki, pod okiem 
zawodowców ze Stowarzy-
szenia Sportowego SWITCH w 
Szczecinie, odbyli swój pierw-
szy poważny trening. 

Nie mogło również zabraknąć 
waleckiego turnieju siat-
kówki w ramach Wałeckiej 
Amatorskiej Ligi Siatków-
ki. 17 drużyn z 10 miast i 160 
zawodników przez dwa dni 
rywalizowało o miano najlep-
szych siatkarzy w regionie. 
Liderami okazała się drużyna 
„Sami Swoi” z Trzcianki, któ-
rym gorąco gratulujemy wy-
trwałości i zwycięstwa.

Po południu urodzinowa im-
preza przeniosła się na plac 
Wolności. Gdy wybiła godzi-
na 15.30 w sali sesyjnej pod-
czas Uroczystej Sesji Rady 
Miasta, Przewodniczący Rady 
Maciej Goszczyński wraz Bur-
mistrzem Miasta Maciejem 
Żebrowskim wręczyli jedno 
z najbardziej wyjątkowych 
i prestiżowych odznaczeń 
w naszym mieście. Honoro-
wą odznakę „Za zasługi dla 
Miasta” Wałcz otrzymał Willi 
Gerhard Friedrich Klingbeil, 
człowiek, który w szerokim 
zakresie działa w intere-
sie społeczności i pomocy 
społecznej na rzecz Wał-
cza. Chwilę później na placu 
Wolnosci mieszkańcy wraz z 
Członkami Zarządu Urzędu 
Marszałkowskiego Anną Bań-
kowską i Stanisławem Wziąt-
kiem zasadzili jubileuszowe 
drzewo. 

720 – lecie 
Miasta Wałcz
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Wszczyscy goście, którzy 
pojawili się na placu, wzięli 
udział we wspólnej sesji zdję-
ciowej, a następnie barwnym 
korowodem wyruszyli do Wa-
łeckiego Centrum Kultury, 
gdzie czekał na nich pyszny 
tort, lampka szampana i uro-
czysta gala. Nie zabraklo wy-
różnień i podziękowań. Złotą 
Odnzakę Gryfa Zachodniopo-
morskiego otrzymał Pan Ja-
rosłw Horodecki, Srebrną zaś 
- Klub Sportowy Korona, Klub 
Sportowy Volley oraz Klub 
Współpracy Międzynarodo-
wej. Przybylo nam w mieście 
również 3 nowych Ambasa-
dorów. Ten zaszczytny tytuł 
otrzymały: Firma Eagle, Este-
ra Naczk-Suska oraz Aleksan-

dra Olejnik. 
Podziękowania za zaanga-
żowanie w rozwój miasta 
otrzymali wszyscy dotych-
czasowi Burmistrzowie oraz 
Przewodniczcy Rady Miasta 
Wąłcz: Leszek Jóźwik, Woj-
ciech Klukowski, Lesław Ryź-
lak, Barbara Tuderek, która 
odbierała podziękowania w 
imieniu zmarłego Burmistrza 
Zdzisława Tuderka, Tomasz 
Rzemykowski, Bogusława 
Towalewska, Wanda Tarnow-
ska, Janusz Różański, Andrzej 
Wiśniewski, Zdzisław Ryder, 
Bożena Terefenko oraz Paweł 
Łakomy.
720-lecie miasta nie było je-
dyną okazją do świetowania. 
W tym dniu obchodziliśmy 
również 30-lecie podpisa-
nia partnerstwa z naszym 
zaprzyjażnionym miastem 
Werne. Z tej okazji do Wał-
cza przybyły delegacje ze 
wszystkich miast partneskich 
z Burmistrzm Werne  - Lo-
tarem Christem - na czele. 
Spotkaniu towarzyszyło wie-
le wzruszeń i ciepłych emo-
cji, skierownych do naszych 
partnerów z Korca i Chocimia. 
Galę prowadziły Agnieszka 

Brosz - nauczycielka ze Szkoły Podstawo-
wej Nr 5 oraz Alicja Cebulska - uczenica 
tejże szkoły. Oprawę muzyczną zapewniła 
Estera Naczk-Suska wraz z muzykami oraz 
młodymi wokalistkami ze Studia Esti.
Nie zabrakło również urodzinowych pre-
zentów. Mieszkańcom Nadleśnictwo Wałcz 
podarowało 720 sadzonk drzewek - od ja-
rzębiny aż po buki. Firma Eagle Sp. z.o.o 
ufundowała przepiękny mural w Miejskim 
Ośrodku Sportu i Rekreacji, a uczniowie ze 
Szkoły Podstawowej Nr 4 i Przedszkola Nr 
6 przygotowali przepiękny spektakl i wy-
stępy. 
Z okazji 720. rocznicy lokacji Wałcza rów-
nież Muzeum Ziemi Wałeckiej zaprasza na 
wystawę czasową „Tu było, tu stało… małe 
i wielkie wałeckie historie”, której wernisaż 
odbył się w niedzielę, 23 kwietnia 2023 
roku. Na ekspozycji znalazły się pocztów-
ki, fotografie i przedmioty związane z ży-

ciem codziennym w przedwojennym Wał-
czu. Wystawa opowiada o zmieniającym 
się obliczu miasta, o jego architekturze, 
mieszkańcach oraz postaciach i wydarze-
niach, które wpłynęły na jego współczesny 
obraz. Towarzyszą jej dedykowane przed-
szkolom i szkołom podstawowym lekcje 
muzealne – „Zagrajmy w Wałcz” i „Komik-
sowy Wałcz”. Wystawę czasową „Tu było, 
tu stało… małe i wielkie wałeckie historie”, 
jak i obchody 720. rocznicy lokacji miasta, 
wzbogacą również spotkania organizowa-
ne w ramach Regionalnego Forum Histo-
rycznego. Podczas prelekcji, które odbędą 
się 7 i 14 maja oraz 4 czerwca 2023 roku, 
regionaliści opowiedzą o lokalnej historii, 
ciekawych i zaskakujących faktach zwią-
zanych z Wałczem i jego okolicami. Na 
miłośników historii naszego miasta cze-
ka także konkurs „Oto zamek!”, którego 
uczestnicy będą mieli za zadanie stworzyć 
przestrzenną pracę ukazującą, jak mogła 
wyglądać niezachowana wałecka forteca. 
Serdecznie zapraszamy do odwiedzenia 
Muzeum Ziemi Wałeckiej, wystawa potrwa 
do 11 czerwca 2023 roku. 
I choć zwykle urodziny trwają 1 dzień, 
Wałcz, jak widać, świętuje zdecydowanie 
dłużej. Warto aktywnie uczestniczyć w za-
proponowanych wydarzeniach i wspólnie 
świętować 720. rocznicę nadania praw 
miejskich Wałczowi przez cały rok.

Kontakt: 
biuro: 67 387 42 43

sprzedaż: 574 300 757
marketing@studioextra.pl
www.studioextra.pl

ul.Kościuszki 4, 78-600 Wałcz

TWÓJ ZEWNĘTRZNY 
DZIAŁ MARKETINGU

POZNAJMY SIĘ 
-  UMÓWMY SIĘ NA SPOTKANIE

http://studioextra.pl


Stowarzyszenie KLUB OTWARTEJ TWÓRCZOŚCI  
Stowarzyszenie Dzieci Niepełnosprawnych UŚMIECH  
Stowarzyszenie EKOQULTURKA  
Stowarzyszenie RAZEM DLA ZWIERZĄT  
Stowarzyszenie Kobiet Aktywnych i Twórczych EWA  
Stowarzyszenie DRUŻYNA ANANASÓW i PRZYJACIELE  
Stowarzyszenie Miłośników Wody DRAKO 
Stowarzyszenie MŁODZI WAŁCZA  
Stowarzyszenie RUMOR  
Wojskowe Mirosławieckie Stowarzyszenie  
Eksploracyjno-Historyczne MÄRKISCH FRIEDLAND  
ARMATORSKI KLUB ŻEGLARSKI AKŻ90  
Stowarzyszenie POJEZIERZE WAŁECKIE  

Fundacja PLANETA KREATYWNA
Fundacja PRZYJAZNE ZAKĄTKI
Fundacja REGIMENT 
Fundacja ZWA AKTYWNI
Fundacja LAWENDA 
Fundacja FOLWARK I OSADA GÓRNICA
Fundacja DO GÓRY NOGAMI  

Podmioty ekonomii społecznej  
powiatu wałeckiego 
OWES w regionie szczecineckim działa w powiecie wałeckim od 01.07.2019 r. Wspieramy inicjatywy i ludzi, którzy 
są zaangażowani w rozwój społeczności lokalnej oraz przyczyniają się do aktywizacji i ożywienia naszego regionu.

DZIAŁAJĄCE W RAMACH OŚRODKA WSPARCIA EKONOMII SPOŁECZNEJ W REGIONIE SZCZECINECKIM

Stowarzyszenie HANECZKI  
Stowarzyszenie HUSARIA WAŁCZ  
MIĘDZYNARODOWY INSTYTUT NAUKI, KULTURY I BIZNESU  
Stowarzyszenie IDEA WAŁCZ  
Stowarzyszenie WAŁECKI UNIWERSYTET III WIEKU  
POLSKIE STOWARZYSZENIE DIABETYKÓW Oddział Powiatowy w Wałczu  
WODNE OCHOTNICZE POGOTOWIE RATUNKOWE  
WAŁECKI KLUB TURYSTYKI ROWEROWEJ  
Stowarzyszenie Kobiet Ziemi Wałeckiej AMAZONKA  
Stowarzyszenie Mieszkańców Osiedla ZATORZE w Wałczu  
Stowarzyszenie ŁAWECZKA BURMISTRZA  
TOWARZYSTWO PRZYJACIÓŁ DZIECI Koło Mirosławiec  
Stowarzyszenie Przyjaciół Harcerstwa Ziemi Wałeckiej  
Stowarzyszenie LUBIĘ LUDZI  
Klub Sportowy AKTYWNI  
KLUB WSPÓŁPRACY MIĘDZYNARODOWEJ w Wałczu    
INSTYTUT NA RZECZ LEPSZEGO PAŃSTWA  
Stowarzyszenie Pomocy Osobom Przewlekle Chorym „IGNIS”  
WARSZTAT TERAPII ZAJĘCIOWEJ

FUNDACJE

STOWARZYSZENIA

SPÓŁDZIELNIE, ZAZ-Y

SPÓŁDZIELNIA SOCJALNA WAŻKA w Wałczu
POWIATOWY ZAKŁAD AKTYWNOŚCI ZAWODOWEJ w Wałczu

Przygotuj się na nowy sezon grzewczy i zbieraj prąd, 
Nie licz na to, że ktoś Ci pomoże

MODUŁ BATERII MAGAZYNUJĄCEJ MIRA HV25 
wraz z szafką i BMS 9,52kW - 18 500netto

POMPA CIEPŁA 8kW 1-fazowa R32 BL-8-1, cena 16 000netto Falownik Hybrydowy FoxESS H1 - 3.7 - E 
+ 8 paneli Riesen 435W - 10 512netto

PowerHouses sp. zo.o.
ul.Boczna 23
64-915 Jastrowie

tel: 533 626 165

BUFOR GALMET 300l
- 2200netto



Jak zachować się przy spotkaniu 
z obcymi psami oraz jak postępować 

z własnym czworonogiem

Pies jako istota pozbawiona możliwo-
ści abstrakcyjnego myślenia kieruje 
się instynktami, którymi obdarzyła go 
natura, zaś poczynania jego są zawsze 
następstwem bodźców pochodzących 
ze środowiska, w którym żyje.
Pies skazany jest na współpracę z czło-
wiekiem, który przyjmując go do swo-
jego „stada” ma obowiązek zapewnić 
mu należyte warunki bytowania, wy-
żywienia, opiekę oraz nauczyć go wła-
ściwych zachowań poprzez fachowe 
wychowanie, a nawet szkolenie.
Dopóki tego nie zrozumiemy przypad-
ki pogryzień będą i to niezależnie od 
miejsca i okoliczności. Jak już wspo-
mniałem, pogryzień mamy bardzo 
dużo, a jeszcze więcej przypadków 
atakowania ludzi przez psy. Najczę-
ściej są to ataki niegroźne, kończące 
się na oszczekiwaniu lub szarpaniu 
nogawek. Wiele jest takich pogryzień, 
których nikt nie zgłasza i nie rejestru-
je, dlatego nigdy nie będziemy mieli 
pełnego przeglądu sytuacji. Nie łudź-
my się, że gryzące psy znikną cał-
kowicie z krajobrazu naszego życia, 
ponieważ jest to obiektywnie niemoż-
liwe. Chodzi jednak o to, by stworzyć 
taki system zabezpieczeń, który zmi-
nimalizuje skalę zjawiska, a tragiczne 
wypadki wyeliminuje całkowicie. Ist-
niejący bałagan w tej kwestii wynika 
z niewiedzy, niefrasobliwości, igno-
rancji prawa oraz z braku wyobraźni 
osób, które podjęły się opieki nad po-
siadanym czworonogiem.
Ponieważ najczęściej pogryzieniom 
ulegają dzieci, dlatego przytoczymy 
kilka przykładów postępowania w spo-
tkaniu z psami. Mam nadzieję, że po-
rady pozwolą uniknąć nieprzyjemnych 
niespodzianek i być może zapobiegną 
niejednej tragedii. Pamiętać musisz, 
że postępowanie z własnym psem, z 

którym mieszkasz niejednokrotnie la-
tami, będzie zgoła odmienne aniżeli z 
psami obcymi, tobie nieznanymi. Ze 
swoim czworonogiem możesz zrobić 
wiele rzeczy nawet takich, których 
psy na ogół nie lubią, np. chwytanie 
za ogon, zaglądanie do pyska, targa-
nie za uszy itp. Wymienione są przy-
kładami niewłaściwego postępowania 
z psami i powinieneś je wyelimino-
wać w kontakcie z własnym czworo-
nogiem. Natomiast z psem obcym 
nie rób tego, co ze swoim, nawet nie 
próbuj, bo możesz zostać dotkliwie 
pogryziony. Dobrze wychowany pies 
na pewno nie zaczepi nikogo, a tym 
bardziej dziecka. Ale przecież są i ta-
kie, które wychowano źle albo wcale i 
od nich grozi ci największe niebezpie-
czeństwo. Wśród tych dobrze wycho-
wanych, a nawet szkolonych znajdą 
się psy, którym od początku wpajano 
nieufność do obcych, bowiem wy-
magały tego potrzeby użytkowe. Do 
takiego psa nie powinno się w ogóle 
podchodzić, ponieważ nie zna on two-
ich intencji i na każdą próbę zbliżenia 
może odpowiedzieć agresją. Żaden 
pies nie powinien przebywać w miej-
scu publicznym bez opieki właścicie-
la. Wyprowadzany na spacer ma być 
trzymany na smyczy, a do swobodne-
go wybiegania można go puścić tylko 
w miejscach, gdzie nikomu nie będzie 
zagrażał oraz przeszkadzał. Jednak 
nagminną praktyką w naszym kraju 
jest wypuszczanie psa samego, ponie-
waż właścicielowi nie chce się z nim 
wyjść.

NA 4 LAPY

ARTUR WACH - 
wieloletni trener 
psów, szkolenio-
wiec, twórca wielu 
specjalistycznych 
artykułów. 
tel. 604 328 544

Zarząd Województwa Za-
chodniopomorskiego ogła-
sza drugą edycję konkursu 
pn.  „Konkurs Tradycji Ku-
linarnych Pomorza Zachod-
niego” 2023.

Główne cele konkursu to:
• Popularyzacja dziedzictwa 
kulinarnego Pomorza Zachod-
niego oraz regionalnej kuchni 
opartej  na lokalnych, trady-
cyjnych i regionalnych produk-
tach żywnościowych.
• Prezentacja dorobku i trady-
cji kulinarnych Kół Gospodyń 
Wiejskich
• Aktywizacja środowisk wiej-
skich w oparciu o lokalne zwy-
czaje i umiejętności.
• Promowanie i stymulowanie 
wykorzystania zasobów lokal-
nej, tradycyjnej i regionalnej 
żywności;
• Identyfikacja regionalnego 
dziedzictwa kulinarnego, które 
może służyć do budowy pro-
duktu turystycznego i marki 
regionu;
• Poszukiwanie produktów/
potraw, które mogłyby zostać 
wpisane na Listę Produktów 
Tradycyjnych prowadzoną 
przez Ministra Rolnictwa i Roz-
woju Wsi.

Do konkursu może stanąć:
1) Koła Gospodyń Wiejskich z 
terenu województwa zachod-
niopomorskiego, posiadające 
wpis do Krajowego Rejestru 
Kół Gospodyń Wiejskich i Koła 
utworzone na podstawie prze-
pisów ustawy z dnia 9 listopa-
da 2018 roku o kołach gospo-
dyń wiejskich;
2) Stowarzyszenia zarejestro-
wane na terenie Pomorza Za-
chodniego;

Konkurs odbywać się będzie w 
dwóch kategoriach:
1) Kategoria I: do wyboru zupa 
lub przystawka lub danie głów-
ne (jeden element do wyboru)
2) Kategoria II: deser lub wy-
piek.

Wysokość nagród i wyróżnień 
dla ekip w 2023 roku:
1) Kategoria I: do wyboru zupa 
i przystawka lub danie główne:
a) I miejsce – 3 000,00 zł
b) II miejsce – 2 000,00 zł
c) III miejsce – 1 000,00 zł
d) miejsca od IV do XVI – wy-
różnienie – 500,00 zł
2) Kategoria II: deser lub wy-
piek.
a) I miejsce – 3 000,00 zł
b) II miejsce – 2 000,00 zł
c) III miejsce – 1 000,00 zł
d) miejsca od IV do XVI – wy-
różnienie – 500,00 zł

Warunkiem udziału w Konkur-
sie jest przesłanie pocztą tra-
dycyjną, poczta email, albo 
złożenie osobiście w Kancelarii 
ogólnej Urzędu Marszałkow-
skiego Województwa Zachod-
niopomorskiego w Szczecinie, 
prawidłowo wypełnionego for-
mularza zgłoszenia wraz z za-
łącznikami, na adres:
Urząd Marszałkowski Woje-
wództwa Zachodniopomor-
skiego
ul. Marszałka Józefa Piłsudskie-
go 40,
70-421 Szczecin
z dopiskiem:
Wydział Rolnictwa i Rybactwa
Konkurs Tradycji Kulinarnych 
Pomorza Zachodniego 2023

Termin przesyłania zgłoszeń 
upływa w dniu 4 maja 2023 
roku (Uwaga!! Decyduje data 
wpływu do Urzędu).

KONKURS

22 kwietnia odbył się Rowerowy 
„Rajd MTB tropem żubra”. Zawodni-
cy dopisali bardzo licznie. Na starcie 
zjawiło się trzydziestu uczestników. 
Około 22 km. trasa została  pokona-
na na szczęście bez żadnej kontuzji 
i nieprzyjemnych niespodzianek, w 
aurze pięknej, słonecznej pogody. Z 
relacji zawodników, widoki podczas 
rajdu były bezcenne.
Pierwsze trzy miejsca zajęli:

Panas Robert
Preca Aleksander
Dyśkowski Marcin.
Wyróżniono również pierwszą kobie-
tę na mecie, którą była: Maria Preca.

Każdy zawodnik otrzymał pamiątko-
wy medal w kształcie głowy żubra, 
a zwycięzcy oczywiście nagrody 
promocyjne Bioregionu oraz gadże-
ty ufundowane przez firmę Żywiec 
Zdrój S.A.

Był to pierwszy rajd, dlatego bardzo 
cenne były wszystkie i sugestie i po-
chwały co do organizacji . 
Rajd odbył się dzięki inicjatorom tj.: 
Patryk Jarzembowski, Roman Ruta i 
Piotr Czech.
W tym samym dniu odbył się także 
rodzinny rajd z Nadleśnictwem Mi-
rosławiec. Po pokonaniu około 10 
km trasy, uczestnicy obydwu imprez 
mieli okazję posadzić swoje drzewa 
w lasku im. Jana Pawła II. 

Jedno jest pewne, będzie kolejna 
edycja w przyszłym roku  i  już nawet 
mamy chętnych zawodników.
Imprezę wsparli:
Ośrodek Kultury w Mirosławcu
OSP Bronikowo 
OSP Piecnik
Nadleśnictwo Mirosławiec
107 Szpital Wojskowy
Państwowa Straż Pożarna w Wałczu

MTB Tropem Żubra

W dniu 15 kwietnia 
odbyło się spotkanie 
integracyjne zorgani-
zowane z inicjatywy 
sołtysów sołectwa Mie-
lęcin, Bukowo, Jaglice, 
Przelewice, Załom, 
Drzonowo, Wołowe 
Lasy i Drzonowo Wa-
łeckie.

Spotkanie było okazją do 
podziękowania członkom 
rad sołeckich. Wśród zapro-
szonych gości był Burmistrz 
Miasta i Gminy Człopa Jerzy 
Bekker z małżonką oraz 
Zastępca Burmistrza Joanna 
Jastrzębowska z małżonkiem.

Dziękujemy Wam drodzy soł-
tysi i członkowie rad sołec-
kich za trud i poświęcenie na 
rzecz lokalnej społeczności.

Od 1990 roku sołtys jest 
organem wykonawczym jed-
nostki pomocniczej gminy, 
sołectwa. Sołtys jest wybie-
rany przez zebranie wiejskie. 
Działalność sołtysa wspiera 
rada sołecka. Sołtys korzysta 
z ochrony prawnej przysłu-
gującej funkcjonariuszom 
publicznym. Szczegółowe 
regulacje uprawnień sołtysa 
regulowane są w statucie 
sołectwa uchwalanym przez 

radę gminy.

Sołectwa są ustanawiane 
przeważnie na obszarze 
wiejskim. W miastach jed-
nostkami pomocniczymi w 
większości są osiedla, dziel-
nice, gdzie odpowiednikiem 
sołtysa jest zarząd osiedla 
(dzielnicy) albo przewod-
niczący zarządu osiedla 
(dzielnicy). 

Według danych statystycz-
nych. w Polsce jest około 
40,3 tys. sołtysów, z których 
30,7% stanowiły kobiety. W 
Polsce jest ponad 40 tysięcy 
sołectw.

INTEGRACJA 
SOŁTYSÓW



Z kapelusza 
Janusza

Na majówkę w Polsce bę-
dzie 30 stopni. W niedzielę 
10 stopni, w poniedziałek 
10 stopni i we wtorek 10 
stopni.

Kubuś Puchatek i Krzyś 
grillują sobie w ogródku,
nagle Kubuś mówi do 
Krzysia:
– wiesz co, ja tak napraw-
dę nie lubię tego prosiacz-
ka!
– nie lubisz? to go nie jedz!

Żona do męża:
– Co to za dziewczyny?!
– Sama chciałaś, żebym 
poszukał pary Japonek na 
lato…

W pralce rozmawiają dwie 
pary majtek:
- O! Widzę, że wakacje się 
udały. Poznaję po tej brą-
zowej opaleniźnie.
- Ależ skąd! Przesrany 
dzień dzisiaj był...

CIEKAWOSTKI
1 maja to Międzynarodowe Święto Pracy, usta-
nowione w celu upamiętnienia walki robotni-
czej o lepsze warunki pracy. Oto kilka ciekawo-
stek związanych z tym dniem:

Pierwsze obchody 1 maja odbyły się w roku 
1890 w wielu krajach Europy, w tym w Polsce, 
gdzie manifestacje odbyły się m.in. w Warsza-
wie i Łodzi.

Początkowo 1 maja nie był dniem wolnym od 
pracy, ale w miarę rozwoju ruchu robotniczego 
zaczął być uznawany jako dzień wolny w coraz 
większej liczbie krajów.

Tradycyjnie w dniu 1 maja organizowane są 
różnego rodzaju demonstracje i manifestacje, 
w których uczestniczą związki zawodowe, par-
tie polityczne i organizacje społeczne.

W Polsce 1 maja jest też dniem, w którym 
wręczane są odznaczenia państwowe i tytuły 
honorowe za zasługi w dziedzinie pracy i spo-
łeczeństwa.

W niektórych krajach, np. w Finlandii i Szwecji, 
1 maja obchodzony jest jako święto wiosny, a 
ludzie dekorują swoje domy gałązkami wierzby 
i lilii.

1 maja jest też znanym dniem jako początek 
sezonu grillowego w niektórych krajach, szcze-
gólnie w Stanach Zjednoczonych i Kanadzie.

W wielu krajach 1 maja kojarzy się z przemocą 
i zamieszkami, które często towarzyszą ma-
nifestacjom i demonstracjom, a policja musi 
brać udział w utrzymaniu porządku publiczne-
go.

ROZRYWKA EXTRAROZRYWKA EXTRA

Wałecka drużyna znalazła się 
wśród finalistów Ligii Woje-
wódzkiej Minisiatkówki.
W kategoriii czwórek dziew-
cząt w Szczecinie odbyły się 
Półfinały Ligi Wojewódzkiej 
Minisiatkówki ZZPS. 140 za-
wodniczek, 29 drużyn, 65 
rozegranych meczy i poznali-
śmy finałową szóstkę. Wśród 

najlepszych:
1. MKS MIESZKO POŁCZYN 
ZDRÓJ 
2. GA MKS GRYF SZCZECINEK 
3. PSPS CHEMIK POLICE 
4. UKS VOLLEY 71 SZCZECIN 
5. GA UKS VOLLEY WAŁCZ 
6. STS SP 18 KOSPEL KOSZA-
LIN 

Kolejny sukces, to wygranie 
Półfinału Wojewódzkiego w 
Piłce Siatkowej Chłopców w 
Kategorii Czwórek (6 klasa) „ 
KINDER JOY OF MOVING”.
3 miejsce dało awans do Fi-
nału Wojewódzkiego, który 
zostanie rozegrany w Poli-
cach 20.05.2023r.
W drużynie Volley grali Filip 
Kozakowski, Oskar Kurzyk, 
Krystian Stan, Jakub Jachnicki 
i Wojciech Nowak. 
Dodatkowo po powrocie z 
rozgrywek, na zawodników-
czekała kolejna nagroda. 

Podczas Gali Jubileuszowej 
z okazji 720 - lecia nadania 
Praw Miejskich, na wniosek 
Burmistrza Wałcza Macieja 
Żebrowskiego UKS Volley w 
uznaniu zasług dla rozwo-
ju regionu otrzymał srebrną 
„Odznakę Honorową Gry-
fa Zachodniopomorskiego” 
przyznaną przez Zarząd Wo-
jewództwa Zachodniopomor-
skiego. 
W uzasadnieniu podkreślona 
została działalności klubu ja-

kimi było zdobycie Mistrzostw 
Polski w kat. 3 i 4 dziewcząt i 
chłopców, mistrzostw i czoło-
wych miejsc w rozgrywkach 
wojewódzkich w kategoriach 
dziecięcych oraz osiągając 
wysokie wyniki sportowe na 
turniejach krajowych i za-
granicznych. Niewątpliwie 
oprócz sukcesów sportowych 
uznanie znalazło organizo-
wanie przez klub kilkunastu 
„siatkarskich wakacji” w tym 
z Fundacją Małgorzaty Glinki.  
W okresie 13 lat organizacji 
„siatkarskich wakacji” udział 
wzięło w nich ponad 5000 
młodych adeptów siatków-
ki. Ponadto klub organizując 
coroczne turnieje piłki siatko-
wej sprawia, że kolejne setki 
rozpoczynających przygodę z 
siatkówką zawodniczek i za-
wodników przybywa rok rocz-
nie do Wałcza na turnieje, co 
w okresie działalności klubu 
można szacować na kolejne 
tysiące młodych zawodników. 
Wyróżnienie otrzymali z rąk 
Członków Zarządu Woje-
wództwa Pani Anny Bańkow-
skiej oraz  Pana Stanisława 
Wziątka trenerzy prowadzący 
grupy: Agnieszka Niefiedo-
wicz, Adam Czaszyński, Mi-
chał Porębiak i Łukasz Cygan 
oraz Prezes.

Sukcesy zdobywa się Volleyem
Wałecka drużyna Volley, ma dobrą passę, bo 
w kilka dni można przypisać im kilka sukce-
sów. To na pewno jeden z zespołów, który 
stara się dopasować do hasła, że Wałcz jest 
miastem sportu. 
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4-7 MAJA
17.00 - SUZUME - ANIME - JPN/122'/13+
19.00 - MARTWE ZŁO: PRZEBUDZENIE  - USA /96’/15+

w

bilet normalny - 19 zł bilet ulgowy - 16 zł 

512 207 877
bilety dostępne na biletyna.pl oraz w kasie WCK

(czynna od czw. do ndz. w g. 16.00-20.00)

seanse indywidualne, grupowe
w czwartki i piątki

bilet grupowy (min. 25 os.) - 15 zł karta seniora/ rodziny - 17 zł karta rodziny ulgowy - 14 zł

11-14 MAJA
17.00 - BLUEBACK - AU/102'/7
19.00 - BEZMIAR - IT/97’/15+

26 MAJA
19.00 - DKF "CHORA NA SIEBIE" - NO/95'/15+

18-21, 25-28 MAJA
16.30 - STRAŻNICY GALAKTYKI: VOL 3 
- USA/150'/13 (DUBBING)

25, 27, 28 MAJA
19.15 - PRAWDZIWE ŻYCIE ANIOŁÓW -
POL/77’/15+

18-21 MAJA
19.15 - STRAŻNICY GALAKTYKI: VOL 3 
- USA/150'/13 (NAPISY)



Rady na Odpady

SPRAWDŹ HARMONOGRAM WYWOZU ODPADÓW 
NA NASZEJ STRONIE https://atfpolska.com/harmonogramy

Masz pytania? Napisz do nas, lub zadzwoń. 
Odwiedź naszą stronę www 
oraz nasze media społecznościowe.
kontakt@atfpolska.com     tel. +48 94 36 64 202

Publikacja dzięki uprzejmości 
Gminnej  Biblioteki Publicz-
nej w Lubnie. Autor. Jarosław 
Leszczełowski. Książkę w wer-
sji papierowej można zakupić  
w Bibliotece 

lub na stronie 
www.sklep.
studioextra.pl  
Zeskanuj kod 
aby przejść do 
zakupów.

Ponad tysiąc lat temu nad 
południowym brzegiem Dra-
wy wznosił się zamek oto-
czony wałami i głęboką fosą. 
Warownia położona była na 
pustkowiu, które odwiedza-
li z rzadka jedynie słowiań-
scy rybacy. W towarzystwie 
wiernej służki mieszkała tam 
gocka księżniczka Mechte-
hilda, podczas gdy jej lud 
opuścił te strony, uda-jąc się 
na południe Europy. Dziew-
czyna była bardzo piękna i 
miała długie włosy o złotym 
kolorze. Po tym jak zły sza-
man rzucił na nią urok, mu-
siała przez setki lat tkwić 
w warowni nad Drawą. Co 
sto lat, wiosną przybywa-
li tam rycerze z bliższych i 
dalszych stron, żeby podjąć 
próbę uwolnienia księżniczki 
od złego zaklęcia. Ten który 
to uczyni miał pojąć ją za 
żonę i tym samym stać się 
panem całej okolicy. Śmiałek 
musiał jedynie zdjąć z palca 
księżniczki pierścień w taki 
sposób, żeby nie sprawić jej 

bólu. Nie było to łatwe, gdyż 
pierścień zdawał się być wro-
śnięty w delikatny palec. Bar-
dzo wielu rycerzy nie 
sprostało temu zada-
niu, zaś zrozpaczona 
Mechtehilda musiała 
czekać kolejne sto lat 
na wybawcę.
O świcie, kiedy znowu 
nadszedł dzień próby, 
księżniczka udała się 
nad Drawę i gorzko 
zapłakała. Trzeba też 
dodać, że Mechtehil-
da spętana była nie-
widzialnymi złotymi 
łańcuchami, które 
pobrzękiwały złowro-
go, kiedy chodziła po 
okolicy. Do zasmuco-
nej dziewczyny pod-
płynęła mała rybka, 
a wiedzieć trzeba, że 
w tym starożytnym 
czasie ryby rozumiały 
jeszcze ludzką mowę. Kiedy 
ryba spytała młodą kobietę, 
dlaczego płacze, Mechtehilda 
odrzekła: „Jestem zrozpaczo-

na, gdyż już tak długo darem-
nie czekam na uwolnienie”. 
„A w jaki sposób można cię 
uczynić wolną?” – spytała 
zaciekawiona ryba. „Nie wol-
no mi zdradzać tej tajemnicy 
ludziom, ale ty jesteś prze-
cież tylko małą rybką. Kiedy 
wyciągam dłoń na powitanie, 
rycerz powinien pocałować 
mój pierścień, wtedy czar 
zniknie. Żaden z nich jed-
nak nie wpadł jednak na ten 
pomysł. Całują moją dłoń, a 
później mocują się z pierście-
niem i odchodzą z niczym.” 
Po tych słowach ryba podpły-

nęła bliżej, przyglądając się 
pierścieniowi, który lśnił na 
ręce księżniczki. Mechtehil-

da dotknęła rybkę, a wtedy 
ta zmieniła się w młodzieńca 
o niebieskich oczach i blond 
włosach. Ten ujął szybko jej 
dłoń i złożył pocałunek na 
pierścieniu, który zsunął się 
z palca dziewczyny. Następ-
nie całą okolicą wstrząsnął 
wielki huk. To niewidzialne 
łańcuchy wpadły do wody, 
uwalniając księżniczkę. Mło-
dzieniec, który miał na imię 
Arnold, pochwycił pierścień 
i dostrzegł, że widnieje na 
nim herb, przedstawiający 
złamany oszczep na czerwo-
nym polu. Odtąd symbol ten 

stał się godłem jasnowło-
sego rycerza i jego po-
tomków. Po poślubieniu 
Mechtehildy, Arnold stał 
się właścicielem zamku 
i oko-licznych ziem. Mło-
da para dziękując Bogu 
za swe szczęście, wznio-
sła nad Drawą kościółek, 
wokół którego wkrótce 
osiedlili się ludzie, a po 
kilku latach powstawało 
nowe miasto nazywane 
Drawenburgiem (Zamek 
nad Drawą). Dawne zam-
czysko legło w gruzach, 
a ślady jego wałów do 
dziś możemy odszukać 
na wschód od miasta. W 
pobliżu tego grodziska, 
jest miejsce, gdzie woda 
Drawy jest szczególnie 
czysta. Wczesną wiosną 
można tam dosłyszeć 

stłumione pobrzękiwanie za-
topionych złotych łańcuchów.    
KOMENTARZ

Powyższą legendę autor 
oparł na motywach przypo-
wieści, którą opublikował 
w 1929 r. w czasopiśmie 
„Dramburger Heimat Kalen-
der” Georg Küssel, nauczy-
ciel z Wierzchowa i badacz 
regionalnych legend. Orygi-
nalna wersja tej baśni miała 
charak-ter nacjonalistyczny 
i zawierała wątki wskazują-
ce na wyższość germańskiej 
kultury w stosunku do sło-
wiańskiej. Usunąłem te ele-
menty. Arnold von der Gol-
tz był postacią historyczną, 
którą wymieniono w 1297 r. 
w dokumencie lokacyjnym 
Dramburga (Drawenburga, 
dziś Drawsko Pomorskie) 
jako zasadźcę i pierwszego 
sołtysa. Golczowie pojawili 
się na Pomorzu na przełomie 
XIII i XIV w. w Nowej Marchii, 
a kilkadziesiąt lat później 
odnotowano ich obecność 
na ziemi wałeckiej. 

W kręgu lokalnych 
legend i baśni

O założeniu 
Drawenburga przez Golczów

z książki „W kręgu regionalnych baśni. 
102 legendy staropolskiego powiatu 
wałeckiego” Jarosława Leszczełowskiego 
z ilustracjami Kamili Szostek.

Jak obchodzić 
Dzień Ziemi? 
Najlepiej 
codziennie. 

Obchody Światowego Dnia 
Ziemi na stałe już wpisały 
się w polski kalendarz świąt. 
To właśnie w kwietniu, przy 
okazji tego święta budzi się 
społeczna świadomość, że 
zielony świat nie jest nam 
dany raz na zawsze ale 
jest dobrem, o które warto 
i trzeba dbać. Przy okazji 
akcji sprzątania świata i 
własnej okolicy, urządzania 
kwietnych ogródków czy 
ekologicznych warsztatów, 
do wielu z nas dociera, że 
przyjazny i czysty świat nie 
zrobi się sam lecz wyłącz-
nie z naszym udziałem, za 
sprawą naszego starania i 
pracy. 
Jako firma wiele takich 

„zielonych” inicjatyw or-
ganizujemy i wspieramy i 
pomimo świadomości, że to 
wszystko jest przysłowiową 
kroplą w morzu ekologicz-
nych potrzeb, działamy, nie 
poddajemy się i jesteśmy 
przekonani, że każde, choć-
by najdrobniejsze działanie 
ma głęboki sens.  
Wiemy, że jeśli wielu zrobi 
bardzo mało, będzie zrobio-
ne bardzo wiele. 
Zjawisko zielonego porusze-
nia bardzo cieszy, napawa 
optymizmem i pokazuje, że 
świadomość ekologiczna 
polskiego społeczeństwa 
stale rośnie. Są jednak tego 
entuzjazmu potężne cie-
nie rzucane  przez naszą 
codzienność. 
W ATF codziennie ratujemy 
świat  - codziennie sortuje-
my odpady, odzyskujemy te 
które nadają się do dalsze-
go przetwarzania, ograni-
czamy ilość marnowanych 

surowców, a jednocześnie 
codziennie widzimy jak 
bardzo selektywna zbiórka 
odpadów u źródła, czyli 
w naszych domach - nie 
działa.  
Liczby (które nie lubią 
kłamać) jasno potwierdzają, 
że strumień zmieszanych 
odpadów komunalnych 
nadal dominuje nad wszyst-
kimi pozostałymi frakcjami 
zbieranymi w sposób selek-
tywny. Badania morfologii 
odpadów, które systema-
tycznie prowadzimy pokazu-
ją, że w odpadach zmiesza-
nych nadal potężny udział 
ma np. makulatura, która 
jeśli znajdzie się w tzw. 
„czarnym pojemniku” jest w 
zasadzie nie do odzyskania. 
Zatem: w tym kwietnio-
wym nastroju apelujemy o 
jeszcze większą uważność 
i jeszcze większe staranie 
o to aby to co jest możliwe 
mogło zostać odzyskane i 
przekazane do recyklingu. 
Innym problemem i po-
stawą, która przeczy tej 
„zielonej” jest wystawianie 
odpadów selektywnych w 
workach, których pojem-

ność jest wykorzystana 
tylko w niewielkiej części. 
Plagą są worki przeznaczo-
ne na szkło, w których np. 
znajduje się kilka butelek 
czy słoików. Wykorzystany 
(wyrzucony) w ten sposób 
worek jest skrajnym mar-
notrawstwem. Może warto 
właśnie teraz, właśnie przy 
okazji Międzynarodowego 
Dnia Ziemi pomyśleć o tych 
prostych nawykach i sposo-
bach postępowania?

Bardzo polecamy i przypo-
minamy: jeśli wielu zrobi 

bardzo mało, będzie zrobio-
ne bardzo wiele 😊

Jeśli chcesz śledzić nasze 
kwietniowe akcje ekologicz-
ne zajrzyj na: 
www.facebook.com/ATFpolska/
Instrukcja sortowania odpa-
dów w wersji dla dorosłych 
i dla dzieci znajduje się tutj: 
www.atfpolska.com

http://www.atfpolska.com


Cześć! 
Pomoc masz na miejscu

Krzysztof Kowalewicz
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Poradnik 
energetyczny

W dniach 14-20 
kwietnia w Wałczu 
odbyła się XXIX 
Ogólnopolska Olim-
piada Młodzieży w 
Sportach Halowych 
– Zachodniopomor-
skie 2023. 

Na ringach w COS OPO Buko-
wina walczyło ponad czterystu 
młodych bokserów z całej Pol-
ski. Na podium stanęli przed-
stawiciele klubu bokserskiego 

„Korona Wałcz”: Joanna Szlę-
dak ponownie zdobyła tytuł 
mistrzyni Polski, a Oliwier Ara-
szewski został wicemistrzem 
Polski Kadetów 2023. Orga-
nizatorami Olimpiady były 
Zachodniopomorski Okręgo-
wy Związek Bokserski, Za-
chodniopomorska Federacja 
Sportu, Urząd Marszałkowski 
Województwa Zachodniopo-
morskiego, COS OPO Wałcz, 
Powiat Wałecki, Miasto Wałcz, 
Gmina Wałcz. Gratulujemy 
klubowi bokserskiemu „Koro-
na Wałcz” i czekamy na kolej-
ne sukcesy.

Ogólnopolska Olimpiada 
w Wałczu 

z sukcesami wałczanTemat dla wielu osób 
nowy, ale jakże istot-
ny. Warto wyjaśnić 
kilka szczegółów, 
na temat, czym jest  
Świadectwo charakte-
rystyki energetycznej.

To nic innego jak  dokument, 
który określa zapotrzebowa-
nie na energię w związku z 
użytkowaniem budynku lub 
jego części. Dokument już 
obowiązuje, ale 28 kwietnia 
wchodzą kolejne zmiany, o 
których warto wiedzieć.
Wchodzące zmiany mają 
zwiększyć skuteczność do-
tychczasowych przepisów. 
Sporządzenie i przekazanie 
dokumentu jest obowiązko-
we przy sprzedaży i wynaj-
mie  domu, mieszkania lub 
budynku. W największym 
skrócie to dokument okre-
ślający  zapotrzebowanie na 
energię związane z użytko-
waniem budynku lub jego 
części. Dzięki temu doku-
mentowi, kupujący lub wy-
najmujący nieruchomość 
wie dokładnie, jakie zużycie 
energii będzie najbardziej 
prawdopodobne. Wymóg 
sporządzenia dokumentu 
w Polsce określony jest w 
regulacjach unijnych. Zgod-
nie z dyrektywą  europej-
ską, przy okazji wznoszenia, 
sprzedaży lub wynajmu bu-
dynków, a nawet   modułów 
budynków świadectwo cha-
rakterystyki energetycznej 
musi być przekazywane 
nowemu najemcy lub ku-
pującemu, aby miał peł-
ną świadomość o energo-
chłonności nieruchomości.   
Nowelizacja  ustawy o cha-
rakterystyce energetycznej 
budynków i Prawa budow-
lanego ma doprecyzować 
dotychczasowe przepisy i 

zwiększyć ich skuteczność.
Dotąd świadectwa energe-
tyczne były wymagane przy 
sprzedaży lub najmie nieru-
chomości. W praktyce jednak 
rzadko były sporządzane i 
przekazywane. W noweliza-
cji zapisano, że nabywca lub 
najemca nieruchomości nie 
będzie mógł się zrzec prawa 
do otrzymania świadectwa 
energetycznego. Właściciel 
lub zarządca nieruchomości 
(oraz osoba ze spółdzielczym 
własnościowym prawem do 
lokalu lub spółdzielczym lo-
katorskim prawem do loka-
lu) będzie musiała przekazać 
dokument przy sporządzeniu 
aktu notarialnego umowy 
sprzedaży lub przy zawarciu 
umowy najmu. Za niewywią-
zanie się z tego obowiązku 
będzie grozić kara grzywny. 
Fakt przekazania przez sprze-
dającego dokumentu będzie 
musiał być odnotowany w 
akcie notarialnym.Dla jakich 
budynków należy sporządzić 
świadectwo?Tutaj troszkę do-
precyzowano przepisy. W no-
weli doprecyzowano, że świa-
dectwo należy sporządzić dla 
budynku, jeśli przedmiotem 
umowy sprzedaży lub najmu 
będzie budynek. Jednak gdy 
przedmiotem sprzedaży lub 
najmu jest lokal, to świadec-
two musi być sporządzone 
dla lokalu.Dla uspokojenia 
wielu osób, świadectwo cha-
rakterystyki energetycznej 
nie jest   wymagane, kiedy 
wykorzystuje się istniejący 
budynek lub lokal na własny 
użytek i nie zamierza się go 
sprzedawać lub wynajmo-
wać. Zatem spokojnie, na 
razie obowiązku dodatkowe-
go wydatku nie ma, ale to na 
razie. Obowiązek następuje 
w momencie sprzedaży lub 
najmu. Co ciekawe, to prze-
glądając ogłoszenia o sprze-
daży lub najmie nierucho-
mości zobaczymy wskaźnik 
rocznego zapotrzebowania 
na energię  końcową i ener-
gię użytkową, a także udział 
energii odnawialnej, a także 

jednostkową wartość emisji 
CO2. Więc jeśli ktoś przymie-
rza się do sprzedania domu, 
to zwiększy szanse na szyb-
szą sprzedaż, gdy zainstalu-
je panele fotowoltaiczne, a 
już całkiem gdy będzie miał 
magazyny energii.  Do nowo 
wybudowanych  budynków, 
niezbędne będzie dołączenie 
świadectw energetycznego 
przy zawiadomieniu o za-
kończeniu budowy lub wnio-
sku na użytkowanie. Chyba 
że ktoś ma mieszkanie do 
70m2 do celów mieszkanio-
wych, to z obowiązku będzie 
zwolniony.    Jednak gdy w 
budynku powierzchnia użyt-
kowa przewyższa 500m2 i 
świadczone są w nim usłu-
gi dla ludności, to świadec-
two winno być umieszczone 
dodatkowo w widocznym 
miejscu. Zobaczymy je za-
tem wkrótce na galeriach, 
sklepach, dworcach i urzę-
dach.    Czy chronieni jeste-
śmy jako konsumenci przed 
nieuczciwymi praktykami 
osób sporządzających świa-
dectwa? Oczywiście.   Osoba 
uprawniona, która sporzą-
dziła dokument, składa pod 
rygorem odpowiedzialności 
karnej oświadczenie, że świa-
dectwo zostało wygenero-
wane z centralnego rejestru 
charakterystyki energetycz-
nej budynków. Podsumowu-
jąc. Wkrótce świadectwa na 
większości budynków pu-
blicznych oraz większych no-
wych obiektach, a takze  dla 
domów, ktore będą wynajmo-
wane lub sprzedawane. Jeśli 
nie zamierzasz sprzedawać 
lub wynajmować domu, mo-
żes spać spokojnie i się nie 
stresować.  Jeśli potrzebujesz 
pomocy przy sporządzeniu 
świadectwa energetyczne-
go, możesz zadzwonić do 
Power Houses (+48 533 626 
165), które specjalizuje się w 
zmniejszaniu zużycia energii 
i współpracuje z audytorami 
certyfikowanymi, sporządza-
jąc  kompleksowo dokumen-
tacje.

Dziś nie będzie poradni-
ka, ale autopromocja :-)
Znacie już nas jako wydaw-
cę Extra Wałcz, wydawnic-
two działające w zakresie 
selfpublishingu  i agencję 
reklamową Studio Extra, a 
dziś chcielibyśmy przedsta-
wić Wam naszą nową ofertę!
Nasza nowa inicjatywa po-
wstała dzięki trzem kreatyw-
nym głowom! 
Przychodzimy do Was z 
ofertą eventową oraz 

kompleksowym wsparciem 
eventów! Pomożemy Wam 
zorganizować różnego ro-
dzaju wydarzenia-konferen-
cje, festyny, imprezy firmo-
we, pikniki! W ramach oferty 
posiadamy szeroki wachlarz 
usług - Ty mówisz nam ,co 
dokładnie potrzebujesz, a 
my spełniamy Twoje życze-
nia. Dzięki nam organizacja 
eventu stanie się łatwiejsza, 
a goście będą mogli cieszyć 
się świetnie zorganizowa-

nym i zaplanowanym wyda-
rzeniem.
Posiadamy już dostęp do ca-
łego sprzętu nagłośnienio-
wego, atrakcji dmuchanych, 
atrakcji na duże imprezy 
plenerowe. Mamy na stałe 
współpracujące i przeszko-
lone animatorki, więc jeśli w 
głowie ktoś ma imprezę dla 
dzieci, to my się w czymś ta-
kim specjalizujemy. 
Impreza może być niewielka  
rodzinna, albo duża firmowa 
na 500 osób. Oprócz eventu 
przygotowujemy wspierają-
ce materiały, jak banery, ba-
lony, gadżety. „Do tego mo-
żemy jeszcze nagłośnić jak 
fajnie było na imprezie firmo-
wej. Napisz do nas co potrze-
bujesz, jaki masz pomysł, a 
my już zaczynamy działać. 
Gotowi na dobrą zabawę? 

kontakt:
marketing@studioextra.pl
tel. 67 387 42 43
Kościuszki 4, Wałcz

Ostoja mocarstwa. autor Xu Jian
Poznaj powieść o powstawaniu Chińskich Wojsk Rakie-
towych. Zmienisz nieco postrzeganie Chin i dowiesz się 
dlaczego Chiny zachowują się dziś tak na arenie między-
narodowej. Ta polityka, to wszystko gra, a dzięki tej pozycji 
możesz przewidywać co się stanie w przyszłości na arenie 
międzynarodowej.
do kupienia na www.CHINABOOK.pl
cena 79zł



BIURA W WAŁCZU 
DO WYNAJĘCIA:

+48 577 777 268

Ten budynek spełni Twoje wymagania
wałCZ, ul.KOŚCiusZki 4 (sinogal)

Co potrZebujesZ?
- niewielkie biuro do wynajęCia?
- KOmpleks biur prZygotowanyCh TylKO dla Ciebie?
- miejsCe na gabineT?
- dużą hale do lekkiej produkCji?
- powierZChni magaZynowej?
- umeblowane biuro w wybranyCh dniaCh Tygodnia?
- KOmpleksowej obsługi firmy?

Prawnik Radzi

tel/ 67 387 42 43 

Ostatnio pisałem o no-
wych przepisach dają-
cych w końcu możliwość 
pracodawcy wprowadze-
nia kontroli trzeźwości 
w miejscu pracy. Warto 
więc zajrzeć do trochę 
starszych przepisów do-
tyczących możliwości 
wprowadzenia monito-
ringu.

Gdzie szukać?
Przepisy dotyczące moni-
toringu znajdziemy w Ko-
deksie pracy, a dokładnie w 
artykule 22 z indeksem 2. 
Ważne jest, że cele, zakres 
oraz sposób zastosowania 
monitoringu ustala się w 
układzie zbiorowym pra-
cy lub w regulaminie pracy 
albo w obwieszczeniu, jeżeli 
pracodawca nie jest objęty 
układem zbiorowym pracy 
lub nie jest obowiązany do 
ustalenia regulaminu pracy. 

Dodatkowo przed dopuszcze-
niem pracownika do pracy 
pracodawca przekazuje pra-
cownikowi na piśmie informa-
cje dotyczące monitoringu. 

Kiedy można wprowadzić?
Pracodawca może wprowa-
dzić szczególny nadzór nad 
terenem zakładu pracy lub 
terenem wokół zakładu pracy 
w postaci środków technicz-
nych umożliwiających reje-
strację obrazu (monitoring) 
jeżeli jest to niezbędne do 
zapewnienia bezpieczeństwa 
pracowników lub ochrony 
mienia lub kontroli produkcji 
lub zachowania w tajemnicy 
informacji, których ujawnie-
nie mogłoby narazić praco-
dawcę na szkodę.

Gdzie z kamerą?
Monitoring nie może obej-
mować pomieszczeń sani-
tarnych, szatni, stołówek 

oraz palarni lub pomieszczeń 
udostępnianych zakładowej 
organizacji związkowej, chy-
ba że stosowanie monitorin-
gu w tych pomieszczeniach 
jest niezbędne do realizacji 
celu, dla którego monitoring 
został wprowadzony i nie na-
ruszy to godności oraz innych 
dóbr osobistych pracownika, 
a także zasady wolności i 
niezależności związków za-

wodowych, w szczególności 
poprzez zastosowanie tech-
nik uniemożliwiających roz-

poznanie przebywających w 
tych pomieszczeniach osób.
Co ważne pracodawca ma 
obowiązek poinformować 
pracowników o wprowadze-
niu monitoringu, w sposób 
przyjęty u danego pracodaw-
cy, nie później niż dwa tygo-
dnie przed jego uruchomie-
niem.
Dodatkowo pracodawca ma 
obowiązek oznaczyć po-

mieszczenia i teren monito-
rowany w sposób widoczny 
i czytelny, za pomocą odpo-

wiednich znaków lub ogło-
szeń dźwiękowych, nie póź-
niej niż jeden dzień przed 
jego uruchomieniem.

Co z nagraniami?
Pracodawca może prze-
twarzać nagrania obrazu 
wyłącznie do celów, dla 
których zostały zebrane, i 
przechowywać przez okres 
nieprzekraczający trzy mie-
sięcy od dnia nagrania. W 
przypadku, w którym na-
grania obrazu stanowią do-
wód w postępowaniu pro-
wadzonym na podstawie 
prawa lub pracodawca po-
wziął wiadomość, że mogą 
one stanowić dowód w po-
stępowaniu, termin prze-
chowywania nagrań ulega 
przedłużeniu do czasu pra-
womocnego zakończenia 
postępowania.
Po upływie powyższych 
okresów uzyskane w wy-
niku monitoringu nagrania 
obrazu zawierające dane 
osobowe podlegają znisz-
czeniu.

radca prawny Piotr Machyński
machynski.kancelaria@gmail.com

MONITORING W PRACY

http://extrawalcz.pl
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